
 

PROTOKÓŁ XXI/12 

z  XXI  sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2010-2014 

w dniu 12marca 2012 roku, godz. 1100 

Sala Kolumnowa w Urzędzie Marszałkowskim Województwa Lubuskiego 

w Zielonej Górze 

 

 

Do punktu 1. 

Otwarcie obrad XXI zwyczajnej sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2010-2014. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dzień dobry Państwu. 

Szanowni Państwo zapraszam na miejsca. Szanowni Państwo! Otwieram XXI zwyczajną sesję Sejmiku 

Województwa Lubuskiego kadencji 2010 – 2014.  

Serdecznie witam uczestniczących w dzisiejszej sesji: 

Radnych Województwa Lubuskiego oraz Zarząd Województwa Lubuskiego z Marszałkiem 

Województwa Panią Elżbietą Polak na czele. 

W imieniu Radnych, Zarządu i własnym witam: 

Panią Poseł Bożennę Bukiewicz. Pani poseł dotrze do nas.  

Witam Pana Posła, Waldemara Sługockiego. Witamy Panie Pośle. 

Witam Pana Posła, Marka Asta. Witamy Panie Pośle.  

Witam Pana Posła, Jerzego Maternę. Witamy Panie Pośle. 

Witam Pana Senatora, Stanisława Iwana, który jest również. Witamy Panie Senatorze.  

Witam Prezydenta Zielonej Góra, Pana Janusza Kubickiego.  

Nie widzę więcej prezydentów. Widzę Pana Wadima Tyszkiewicza, Pana Prezydenta Nowej Soli. 

Witamy Panie Prezydencie.  

Witam również Starostę Zielonogórskiego, Pana Ireneusza Plechana. Witam Panie Starosto.  



Nie chcę pominąć nikogo, ale już nie widzę starostów. Widzę wójtów, burmistrzów m.in. Pana 

Burmistrza ze Strzelec Krajeńskich, nowo wybranego, także gratulacje Panie Burmistrzu Sawicki. 

Życzymy Panu powodzenia, wybrany w demokratycznych wyborach. 

Szanowni Państwo! Witam Panią Brygidę Grzybowicz, przedstawiciela Wojewody Lubuskiego.  

Witam Pana inspektora Ryszarda Wiśniewskiego, Komendanta Wojewódzkiego Policji w Gorzowie 

Wielkopolskim. Gratulacje Panie inspektorze. Witamy serdecznie na Sejmiku.  

Witam Pana inspektora Jarosława Sawickiego, Zastępcę Komendanta Wojewódzkiego Policji  

w Gorzowie Wielkopolskim. 

Witam Pana Zdzisława Klima, Zastępcę Okręgowego Inspektora Pracy w Zielonej Górze. 

Witam przedstawicieli również samorządu terytorialnego, administracji samorządowej. 

Witam dyrektorów Urzędu Marszałkowskiego, a także przedstawicieli radia, prasy i telewizji  

w województwie lubuskim.  

Szanowni Państwo! Tak się składa, że mieliśmy nie dawno uroczyste święto 8 marca, ale mamy 

również solenizantów tutaj. Oczywiście mówię o kobietach – solenizantki i jest Pani Radna Bożena 

Osińska, także Pani Radna z okazji imienin pozwolę sobie wręczyć kwiaty. 

 

Wręczenie kwiatów Radnej Bożenie Osińskiej z okazji imienin. 

 

Szanowni Państwo! Zanim przejdziemy do działań merytorycznych. W związku z 8 marca, mam 

propozycję. Szanowni Państwo, a szczególnie Panie!  Zanim przejdziemy do merytorycznej części sesji 

sejmiku w imieniu Panów radnych województwa lubuskiego oraz swoim własnym, oraz wszystkich 

mężczyzn siedzących na sali z okazji minionego już Dnia Kobiet pragnę złożyć naszym lubuszankom 

spełnienia wszystkich marzeń, zadowolenia z siebie, radości życiowej,  aby każdy kolejny dzień był dla 

Was Dniem Kobiet! Na tą okoliczność chciałbym wręczyć Paniom drobny upominek. Proponuje tutaj by 

podzielić się na dwie grupy. Ja z Panem Wiceprzewodniczącym Paduszyńskim oraz Pan 

Wiceprzewodniczący Wontor z Panem Ardellim. Ja wezmę lewą część Sali, a Państwo wezmę prawą. 

Będziemy przypinać broszki.  

 

Pan Przewodniczący wraz z Wiceprzewodniczącymi wręcza ręcznie wykonane broszki.  

 

Jeszcze raz wszystkiego najlepszego! Mam również informację, że o godz. 14.00 przybędzie do nas 

Pan kapitan Tadeusz Wrona, który odbierze nadany mu w listopadzie ubiegłego roku  tytuł 

„Honorowego Obywatela Województwa Lubuskiego”. 



Szanowni Państwo! Przystępujemy do części merytorycznej dzisiejszej sesji Sejmiku. Na podstawie listy 

obecności stwierdzam, że na stan 30 Radnych Województwa Lubuskiego na sesji obecnych jest 29, 

wobec czego Sejmik władny jest do podejmowania prawomocnych uchwał. 

Jednocześnie informuję, że protokół z 20 sesji Sejmiku został umieszczony na stronie internetowej 

www.sejmik.lubuskie.pl, a podczas dzisiejszej sesji jest wyłożony na stoliku Biura Sejmiku. Protokół 

przyjmiemy w końcowej części obrad sesji. 

Szanowni Państwo! Przypominam, że głosujemy poprzez naciśnięcie wybranego przez Państwa 

przycisku na urządzeniu do głosowania, a głos jest oddany, gdy lampka przy słowie „głosuj” zgaśnie. 

Proszę o kontrolowanie podczas sesji, czy świeci się lampka informująca nas, że urządzenie jest 

aktywne i przypominam, by głosowania za pomocą urządzeń odbywały się przy stole obrad. 

 

Lista obecności Radnych Sejmiku Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

 

Do punktu 2. 

Przystępujemy do uchwalenia porządku obrad XXI sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Przystępujemy do 

uchwalenia porządku obrad XXI sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. Chciałbym poinformować 

wszystkich Radnych, że następna sesja jest planowana na dzień 21 marzec tj. środa na godz. 15.00. 

Proszę zająć sobie terminy. Dzisiaj otrzymacie Państwo porządek obrad tejże sesji. Wszyscy wiedzą 

czym jest spowodowana ta sesja, dlatego nie będę rozwijał już tego tematu.  

Szanowni Państwo otrzymaliście projekt porządku obrad wraz z zaproszeniem na sesję. Część 

Radnych otrzymała punkt 11a. Ja proponuje do porządku istniejącego, który macie Państwo przed sobą 

o wprowadzenie na wniosek Zarządu Województwa Lubuskiego punktu 5a – Podjęcie uchwały  

w sprawie nadania Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego druk nr 196. Dzisiaj 

obradowała kapituła, która nadała pięciu osobom i punkt 5b – Przyjęcie stanowiska Sejmiku w sprawie 

A2, czyli jest to stanowisko Komisji Gospodarki. Jednocześnie proponuję aby wykreślić z porządku 

obrad punkt 14 tj. Plan zagospodarowania przestrzennego, a umieścić w punkcie obrad punkt 14a  

tj. umieszczenie punktu - Dyskusja na planem zagospodarowania przestrzennego. Jednocześnie 

informuję, że w związku z zaistniałą sytuacją personalną proponuję, żeby Klub Radnych PSL-u spotkał 

się w środę 21 marca o godz. 12.00, Klub Radnych SLD w środę o godz. 13.00 i Klub Radnych PiS-u 

spotkał się w środę o godz. 14.00. Sesję będziemy mieli o godz. 15.00. Jest również propozycja, 

ponieważ była dyskusja w Klubach Radnych na temat Planu Zagospodarowania Przestrzennego na 



temat zgłoszonych propozycji, wniosków, uwag i stanowisk Klubów, jako całości. Jest propozycja, żeby 

Komisja Gospodarki, tu jest wniosek do Pana Radnego Roberta Palucha, żeby zwołać Komisję 

Gospodarki, czy to w środę przed sesją, czy to w jakiś inny dzień i tam przyjmować wszystkie uwagi 

dotyczące Planu Zagospodarowania Przestrzennego, który zostanie wprowadzony na sesji 21 marca. 

Jest to priorytetowa kwestia z naszego punktu widzenia Kopalni Brody. Sądzę, że ten temat jest 

Państwu Radnym szeroko znany, nie będę tutaj go rozstrzygał i przedstawiał dogłębnie. Natomiast jest 

to propozycja,  żeby Państwo Radni zaplanowali czasowo sobie te kwestie zarówno formalne sprawy 

służbowe jak i sprawy osobiste. Czy do tych moich wypowiedzi Szefowie Klubów mają jakieś 

odniesienia? Mam nadzieje, że spełniłem tutaj oczekiwania Państwa Radnych i Szefów Klubów, wobec 

tego proponuje przejść do dalszej części obrad i uchwalenia porządku obrad XXI Sesji Sejmiku. Chcę 

przypomnieć, że punkt 5a jest to Podjęcie uchwały w sprawie Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego druk nr 196. Punkt 5b jest to stanowisko Komisji Gospodarki. Wykreślamy 

punkt 14 i wprowadzam punkt 14a tj. Dyskusja nad planem zagospodarowania przestrzennego. Musimy 

teraz przegłosować wszystkie te propozycje po kolei zgodnie z naszym statutem. Informuje również, że 

na stronie internetowej www.sejmik.lubuskie.pl dostępna jest 3 wersja projektów uchwał w sprawie 

dokonania zmian uchwały budżetowej województwa lubuskiego na 2012 rok druk nr 193 oraz dokonania 

wieloletniej prognozy finansowej województwa lubuskiego na lata 2012 – 2024 druk nr 194. Proponuję 

teraz przystąpić do głosowania.  

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad o punkt 5a, czyli Podjęcie uchwały w sprawie 

nadania Odznaki Honorowej Zasługi Województwa Lubuskiego druk nr 196. Kto z Państwa Radnych 

jest za  proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto z Państwa Radnych jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść i nacisnąć przycisk 

niebieski.  

Za 28, wstrzymało się 1, przeciw 0. Stwierdzam, że porządek dzisiejszych obrad sesji został 

rozszerzony o punkt 5a.  

Proponuje przegłosować punk 5b tj. Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 12 marca  

w sprawie budowy docelowych węzłów w ciągu planowanej autostrady A2 na terenie województwa 

lubuskiego. Kto z Państwa Radnych jest za,  proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto  

z Państwa Radnych jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto z Państwa 

Radnych się wstrzymał, proszę podnieść i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 27, wstrzymało się 0, przeciw 0. Stwierdzam, że porządek dzisiejszej sesji został rozszerzony  

o punkt 5b.  

Proponuje przegłosować teraz wykreślenie punktu 14, czyli uchwałę o uchwaleniu planu 

zagospodarowania przestrzennego. Kto z Państwa jest za wykreśleniem punktu 14  proszę podnieść 



rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 28, wstrzymało się 0, przeciw 0. Stwierdzam, że punkt 14 został dzisiaj wykreślony z porządku 

obecnej sesji.  

Proszę, mamy teraz punkt 14a – Dyskusja nad planem zagospodarowania przestrzennego. Kto jest za 

wprowadzeniem punktu 14a – dyskusja nad planem zagospodarowania przestrzennego województwa 

lubuskiego proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 26, wstrzymało się 1, przeciw 0. Stwierdzam, że punkt 14a – Dyskusja nad planem 

zagospodarowania przestrzennego, porządek dzisiejszej sesji został rozszerzony o ten punkt. 

Wobec braku uwag proponuje poddać pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad, przepraszam. 

Porządek dzisiejszej sesji rozszerzony o punkt 5a, 5b. Wykreślenie punktu 14 i wprowadzenie punktu 

14a. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem porządku obrad z wymienionymi zmianami proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 29, wstrzymało się 0, przeciw 0. Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej 

sesji został przyjęty.  

Szanowni Państwo! Zanim przejdziemy do interpelacji i zapytań, chciałbym przedstawić Państwu 

stanowisko Stowarzyszenia Zmieńmy Razem Gminę Brody. Pozwolę sobie odczytać oświadczenie, 

które zostało skierowane na moje ręce w dniu 9 marca i przedstawione na sesji 12 marca.  

W związku z sesją Sejmiku Województwa Lubuskiego w dniu 12 marca oraz planowanym do przyjęcia 

przez Radnych wojewódzkiego planu zagospodarowania przestrzennego. Zarząd naszego 

stowarzyszenia przyjął stanowisko popierające zmiany w planie. Biorąc pod wagę tematu dla naszej 

małej ojczyzny uprzejmie prosimy Pana Przewodniczącego o przekazanie Radnym naszego apelu w 

ww. sprawie. Z upoważnienia zarządu stowarzyszenia zmieńmy razem gminę brody. Prezes Jaszewski 

Adam. Wszyscy Państwo Radni mają te materiały przed sobą. Jednocześnie jest drugie pismo, czyli 

stanowisko Zarządu Stowarzyszenia. Ja zostałem upoważniony do tego żeby Państwu to odczytać, a 

Radni otrzymali to. Stanowisko Zarządu Stowarzyszenia Zmieńmy Razem Gminę Brody dotyczące 

projektu uchwały w sprawie zmiany planu zagospodarowania przestrzennego województwa lubuskiego.  

Zarząd Stowarzyszenia Zmieńmy Razem Gminę Brody wyraża głębokie przekonanie, że realizacja 

kompleksu paliwowo – energetycznego stanie się wielką szansą, nie tylko w rozwoju w Gminie Brody, 

ale również znaczącym impulsem wpływającym na rozwój regionu i kraju. Projekt uchwały zmiany planu 

zagospodarowania przestrzennego województwa lubuskiego, w którym mieszczą się złoża węgla 

brunatnego znajdujących się w gminie Brody i Gubin, oraz obejmuje te złoża ochroną postrzegany jako 



kolejny krok zbliżający nas do urzeczywistnienia wielkich inwestycji oraz wykorzystania bogactwa tej 

ziemi dla dobra małej i dużej ojczyzny. Mamy nadzieje, iż nasze stanowisko podzielają również Radni 

Sejmiku Województwa Lubuskiego i uchwała zostanie przyjęta. Z upoważnienia Zarządu 

Stowarzyszenia Zmieńmy Razem Gminę Brody, Prezes Jaszewski Adam.  

Stanowisko stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

Wiemy, czego dotyczy to stanowisko. Wszyscy je znają. Proponuje jeżeli ktoś ma jakieś uwagi albo 

sprawy, przejść do spraw, poruszyć tą kwestię w sprawach różnych. Przechodzimy do punktu 3 – 

Interpelacje i zapytania Radnych.  

 

Porządek obrad stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

 

Do punktu 3. 

Interpelacje i zapytania.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Czy ktoś z Państwa 

Radnych chce zabrać głos? Pierwszy zgłosił się Pan Paweł Tymszan tym razem. Później Pan Paluch  

i Pan Kościk. Proszę.  

 

Rady Sejmiku Województwa Lubuskiego Paweł Tymszan: Szanowna Pani Marszałek. Panie 

Przewodniczący. Wysoki Sejmiku. Przygotowałem 3 interpelacje. Pierwsza interpelacja dotyczy 

konkursu w przychodni tzw. kolejowej w Gorzowie Wielkopolskim. Na początku lutego odbył się konkurs 

na stanowisko dyrektora. Do dnia dzisiejszego nie ma rozstrzygnięcia. Chciałem się zapytać dlaczego. 

Druga interpelacja dotyczy również konkursu, tym razem na stanowisko dyrektora Szpitala 

Wojewódzkiego w Gorzowie Wielkopolskim. Na koniec grudnia zeszłego roku został odwołany Pan 

dyrektor Szmit. Obowiązywało wtedy rozporządzenie Ministra Zdrowia. W tej chwili obowiązuje 

troszeczkę inne rozporządzenie Ministra Zdrowia na mocy, którego do komisji konkursowej ma być tylko 

jeden przedstawiciel ze związków zawodowych powołanych. Chciałem zapytać co jest przyczyną tak 

odwlekania przeprowadzenia tego konkursu. Chciałem również przypomnieć taką starą zasadę rzymską  

lex retro non agit –prawo nie działa wstecz, czyli został odwołany dyrektor kiedy obowiązywało jeszcze 

stare zarządzenie, również oczekuje na odpowiedź. Być może otrzymam taką samą odpowiedź, jeżeli 

dotyczy lotów, bo nie do końca z którą się zgadzam, ale chciałem tylko przypomnieć. No i 3 moja 

interpelacja dotyczy zatrudnienia w Urzędzie Wojewódzkim, chodzi mi o stan zatrudnienia na dzień  

31 grudnia 2010. 

 



Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ale Wojewódzkim?  

 

Rady Sejmiku Województwa Lubuskiego Paweł Tymszan: W Marszałkowskim. Przepraszam. To  

z wrażenia. 31 grudnia 2010 i 31 grudnia 2011, chodzi mi o liczbę pracowników. Chciałbym powziąć 

takową informację, bo takie głosy na północy nas dotarły, że bardzo wielu dyrektorów  

i kierowników wydziału w chwili obecnej przebywa na zwolnieniu L4, dlatego chciałbym się zapytać jaka 

ilość tych kierowników, dyrektorów i wicedyrektorów departamentów przebywało na zwolnieniach L4 na 

dzień  31 grudnia 2010 i 31 grudnia 2011. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuje bardzo. Proszę 

bardzo. Pan Radny Robert Paluch.  

 

Radny Sejmiku Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Ja tak troszkę się wpisuje w ostatnie 

pytanie kolegi Radnego. Chciałem zapytać jak Pani Marszałek widzi, czy podjęła jakieś kroki, czy  

w ogóle Państwo przewidujecie jakieś kroki, które miałyby w konsekwencji zlikwidować delegaturę 

Urzędu Marszałkowskiego w Gorzowie Wielkopolskim. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę bardzo. 

Pan Radny Kościk.  

 

Radny Sejmiku Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Ja mam w zasadzie 2 zapytania, ale 

troszeczkę rozbudowane. Pierwsze – czy Zarząd Województwa rozważa jakąś możliwość udzielenia 

pomocy dla Gminy Nowogród Bobrzański w związku z koniecznością zwrotu 1,5 mln zł w związku  

z naruszeniem ustawy o zamówieniach publicznych przy realizacji projektu w ramach LRPO. Pytam o to 

ponieważ osoba odpowiedzialna za ten stan rzeczy obecnie pełni funkcję dyrektora departamentu  

w Urzędzie Marszałkowskim. Może Państwo w jakiś sposób poczuwacie się do odpowiedzialności. 

Kolejne, w ilu przypadkach w ramach projektów realizowanych z LRPO beneficjent musiał zwracać 

środki w związku z ich niewłaściwym wykorzystaniem. Kolejne dotyczy sytuacji w obu lubuskich 

szpitalach wojewódzkich. O ile wzrosły kontrakty, umowy cywilnoprawne zawierane z pracownikami  

w SPZOZ Szpital Wojewódzki w Gorzowie i SPZOZ Szpital Wojewódzki w Zielonej Górze. Jaka jest 

wysokość obecnych kontraktów z ordynatorami w obu szpitalach wojewódzkich. Ile tzw. etatów 

związkowych jest w obu szpitalach wojewódzkich, czyli osób oddelegowanych. Jaka jest wysokość 

wynagrodzeń dla pracowników oddelegowanych do pracy w strukturach związkowych obu szpitalach 

wojewódzkich. Dziękuję.  



 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Ktoś 

jeszcze? Pani Radna Płonka. Proszę i Pani Mirosława Winnicka.  

 

Radna Sejmiku Województwa Lubuskiego Elżbieta Płonka: Dziękuję bardzo. Nie zadam pytania 

dotyczącego delegatury, bo wiem, że koleżanka zada bardzo szeroko to pytanie, zapytanie, 

interpelacje. Ja mam 2 pytania, zapytania dotyczące oczywiście szpitali. Jedno pytanie dotyczy szpitala 

w Międzyrzeczu-Obrzycach i brzmi ono tak. Czy Zarząd Województwa podejmuje działania 

dyscyplinujące dyrektora szpitala w Międzyrzeczu, z powodu łamania prawa przez dyrektora. Nie mówię 

tu już o innych sprawach jak mobbing, jak sposób zarządzania na zasadzie „dziel  

i rządź”. Zmierzam do tego by zapytać Zarząd, czy decyduje się na zmianę osoby zarządzającej 

szpitalem. Drugie pytanie dotyczy szpitala w Gorzowie i jest ono krótkie, ale brzemienne w treści, jeżeli 

trzeba by było na nie odpowiedzieć. Kiedy Zarząd Województwa przedstawi Radnym koncepcję 

funkcjonowania i zarządzania wojewódzkiego szpitala w Gorzowie, z tego powodu, że różne informacje 

dostają się medialnie. Chcielibyśmy podyskutować nad tym szpitalem jako Sejmik Wojewódzki. 

Dziękuje.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę bardzo. 

Pani Radna Winnicka. 

 

Radna Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosława Winnicka: Szanowni Państwo, ja nawiążę do 

pytania mojego kolegi Roberta Palucha, bo rzeczywiście dotyczy to Wydziału Zamiejscowego Urzędu 

Marszałkowskiego w Gorzowie. Pod koniec zeszłej kadencji delegaturę przekwalifikowano na Wydział 

Zamiejscowy i na początku tej kadencji na moje zapytanie dotyczące organizacji pracy w Wydziale 

Zamiejscowym, również wzmocnienia kompetencji tego oddziału. Pani Marszałek mi odpowiedziała 

wówczas, że dołoży wszelkich starań i zwróci uwagę po to, żeby pokazać, że to jest rzeczywiście 

Wydział Zamiejscowy z kompetencjami. W sensie takim, że podmioty zgłaszające się tam będą mogły 

cokolwiek załatwić, a nie będzie to tylko biuro podawcze. Dzisiaj kiedy patrzę na stronę internetową jest 

zamieszczony również regulamin dotyczący, określający zakres zadań, obowiązków, odpowiedzialności 

pracowników wykonujących pracę właśnie w tym wydziale zamiejscowym. Tam nie ma już dwóch 

stanowisk dotyczących spraw ochrony środowiska. Te dwa stanowiska zajmowały się rozliczaniem opłat 

za wprowadzanie do środowiska gazów i płynów przez podmioty gospodarcze działające w północnej 

części województwa. Tych podmiotów jest na ten moment ponad 200. Obejmowały miasto Gorzów, 

powiat gorzowski, słubicki, sulęciński, międzyrzecki, strzelecko-drezdenecki. Stanowiska te zostały 



utworzone w celu ułatwienia dostępu podmiotom, które nie muszą pokonywać tej odległości właśnie do 

Zielonej Góry. Zgodnie z danymi za rok 2011 do Wydziału Zamiejscowego w Gorzowie wpłynęło  

ok. 1,5 tys. sprawozdań różnych podmiotów gospodarczych za emisję. Na ten rok na dzień  

1 marca 2012 jest ich już około 629 za emisję, a 216 za odpady. W związku z powyższym te liczby 

pokazują, że stanowiska, ich byt w Wydziale Zamiejscowym jest uzasadniony. Moje pytanie jest przede 

wszystkim takie jak to się ma, bo w kontekście tego co tu kolega nawet zapytał, bo są różne informacje 

zakulisowe, że to wszystko zmierza, iż pomijając do zmniejszania rangi tego wydziału, ale docelowo do 

likwidacji. Moje pytanie nawiązuje do Pani Marszałek, to co mi wtedy powiedziała na początku tej 

kadencji, że sama będzie osobiście przyglądać się temu, żeby ten Wydział Zamiejscowy miał 

wzmocnione kompetencje i podmioty gospodarcze nie musiały pokonywać tego odcinka Gorzów – 

Zielona Góra, żeby były załatwiane właśnie na miejscu. Dzisiaj to pokazuje, że no niestety dalej mamy 

tylko biuro podawcze. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę 

Państwo Radni, Pan Radny Fiedorowicz i Pan Radny Bartkowiak. Proszę.  

 

Radny Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Panie Przewodniczący, Wysoki 

Sejmiku, Pani Marszałek. Zwracam się nie dlatego publicznie by niedoceniać tego co w tej kwestii 

Urząd Marszałkowski robi w swojej interpelacji, ale by wskazać na konieczną determinację a to dotyczy 

programów współpracy transgranicznej z Saksonią i Brandenburgią. Wedle mojej oceny, a jestem 

związany z tymi programami zasadniczo od początku. Wydaje mi się, że tutaj Pan Radny Edward Fedko 

równie długo, czy może troszeczkę krócej tym się zajmuje, że w tej chwili jest sytuacja niesłychanie 

skomplikowana. Ona wymaga niestety osobistego Pani Marszałek zaangażowania bo to co w tej kwestii 

robi Brandenburgia i jak sprawę stawia w kwestii dotyczącej programów, nosi znamiona pewnych 

zagrożeń. Konferencja, która odbyła się w Słubicach w dniach 24,25,26 lutego dobitnie pokazała pewny 

jednak chaos,  ale i też intrygi płynące od naszego dobrego sąsiada. Ja odrębne pismo w tej sprawie do 

Pana Premiera Platzka napisałem, ale niestety to jest, to są różnego rodzaju działania, które wymagają 

jednak odpowiednich działań koordynacyjnych. Mam świadomość również tego, ja chcę o tym 

powiedzieć, bo na spotkaniu z Panem Wojewodą Jabłońskim dowiedziałem się, że pewne działania 

równolegle podejmują trzej Wojewodowie. Wydaje mi się, że ze względu na to, iż  województwo 

lubuskie jako jedyne ma granicę z dwoma landami z Saksonią i Brandenburgią jest najbardziej 

prezydowane do tego by pewne działania koordynacyjne na tej granicy podjąć. W związku z tym jestem 

też obserwatorem i widzę jak wiele ważnych kwestii nurtuje Zarząd tego województwa i Panią osobiście, 



ale jestem przekonany i już kończę rzeczywiście, że ta kwestia jednak wymaga Pani osobistego 

zaangażowania i o to bardzo proszę.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę 

bardzo. Pan Radny Bartkowiak.  

Radny Sejmiku Województwa Lubuskiego Józef Bartkowiak: Ja chciałem złożyć interpelację 

w związku z tym, że dowiedzieliśmy się, że Urząd Marszałkowski otrzymał dodatkowe środki na 

usuwanie skutków powodzi. Chciałem wrócić do interpelacji, którą złożył kiedyś kolega Czesław 

Fiedorowicz, jeżeli chodzi o remont mostu w miejscowości Pleśna, gminie wiejskiej Gubin, który został 

zniszczony w wyniku powodzi. Ja nie będę już tutaj określał bliżej treści odpowiedzi, którą otrzymaliśmy. 

Odpowiem krótko to jest odpowiedź według nas nie do przyjęcia a troszkę i śmieszna. Ja dam taki jeden 

przykład z mojej długiej pracy zawodowej. Kiedy chciałem w pewnym momencie pewną rzecz 

pozytywnie załatwić dla środowiska byłem u Pana Wojewody ówczesnego. Pan Wojewoda poprosił 

pana dyrektora wydziału, oczywiście pan dyrektor wydziału przedstawił 10 punktów, które mówiły o tym, 

że tej sprawy nie można załatwić pozytywnie. Pan Wojewoda powiedział – panie dyrektorze proszę 

przyjść do mnie za tydzień i niech pan znajdzie takie przepisy, takie punkty, które pozwolą załatwić 

pozytywnie tą sprawę. Ja bym prosił bardzo, również o takie podejście do tej sprawy remontu mostu  

w miejscowości Pleśna. Dziękuję bardzo.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę 

bardzo Pan Radny Edward Fedko i Pan Radny Zbigniew Kołodziej.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Edward Fedko: 10 lutego byłem na dyżurze 

oraz na sesji Rady Gminy w Torzymiu. W zasadzie głównym tematem tego posiedzenia samorządu 

lokalnego były kwestie komunikacyjne i naprawdę byłem zażenowany ponieważ nie umiałem 

odpowiedzieć na pytanie dlaczego w tak ważnej sesji dla gminy nie uczestniczą przedstawiciele 

Zarządu Dróg Wojewódzkich, nie mówiąc o przedstawicielu Oddziału Generalnej Dyrekcji Budowy Dróg  

i Autostrad. Myślę, że powinniśmy się wzajemnie szanować i tego typu problemy rozwiązywać przy 

udziale partnerów, stąd też mnie interesuje szczególnie Zarząd Dróg Wojewódzkich jako nasza 

jednostka organizacyjna. Dlaczego nikt się nie pofatygował, aby w tej sesji uczestniczyć. Dziękuję 

bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę, Pan 

Zbigniew Kołodziej.  



 

Radny Sejmiku Województwa Lubuskiego Zbigniew Kołodziej: Brak odpowiedniego oznakowania 

na autostradzie A2 był już wielokrotnie poruszany na sesjach Sejmiku. Sytuacja co prawda się 

poprawiła, jednak problem nadal istnieje. Jak wynika z informacji Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych  

i Autostrad – węzeł Jordanowo będzie czynny w połowie czerwca 2013 r., czyli ponad rok czasu. Na 

którym będzie informacja o zjeździe z A2 w kierunku Świebodzina. Obecnie kierujący, jadący od 

Poznania, nie wiedząc o braku możliwości i zjazdu jadą aż do Torzymia i tam dopiero mogą wrócić  

w kierunku Świebodzina. Wnioskuję, aby do czasu zakończenia realizacji budowy węzła Jordanowo, 

przy zjeździe z autostrady A2 w miejscowości Trzciel dołączyć tablicę informacyjną o zjeździe w 

kierunku Świebodzina. To jest jedna interpelacja, a druga, proszę Zarząd Województwa o udzielenie 

informacji odnośnie dalszych działań podejmowanych przez Zarząd Województwa wobec firmy Polmax 

w Świebodzinie, odnośnie wstrzymania dotacji ze środków LRPO dla małych i średnich przedsiębiorstw. 

Dziękuję.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Rozumiem, że Pan Radny 

złoży to na piśmie też. Dziękuje. Proszę, czy ktoś z Radnych ma jeszcze, chce złożyć interpelacje? Nie, 

wobec tego przystępujemy do również bardzo miłej chwili. Mamy na sali dzisiaj Panią Poseł Bożennę 

Bukiewicz, która ma imieniny.  

 

Wręczenie kwiatów Poseł Bożennie Bukiewicz z okazji imienin. 

 

Poseł Sejmu RP Bożenna Bukiewicz: Dziękuje bardzo za życzenia i chciałabym także złożyć 

życzenia Bożence Osińskiej. Bożenko, wszystkiego najlepszego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Jeszcze 

raz wszystkiego najlepszego naszym szanownym Paniom. 

 

Zapytania stanowią załącznik nr 5 do protokołu. 

 

Do punktu 4. 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Informacja na temat 

bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego. Proszę, Pani Marszałek Elżbieta Polak.  



 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Szanowni Parlamentarzyści, Panie 

Przewodniczący, Dostojni Radni, Szanowni Goście. Proszę Państwa, minął miesiąc od ostatniej sesji.  

W tym czasie Zarząd odbył 6 posiedzeń, podjął 55 uchwał, rozpatrzył 87 wniosków, ofert, sprawozdań.  

O tylko tych niektórych, najważniejszych kilka słów w ramach Departamentu Europejskiego Funduszu 

Społecznego. Zatwierdziliśmy projekty w ramach działaniach 8.1.1. na podniesienie kwalifikacji 

zawodowych dla 650 osób, kwota dofinansowania prawie 3 mln zł. Przyjęliśmy również do realizacji 

projekty w ramach działania 8.1. rozwój pracowników i przedsiębiorstw i tutaj nowy szpital  

w Świebodzinie uzyskał dofinansowanie 50 tys. zł. Z działania 9.1.2 wyrównywanie szans 

edukacyjnych, projekty na łączną kwotę 150 tys. zł. W ramach Departamentu Lubuskiego Regionalnego 

Programu Operacyjnego, projekt z listy projektów kluczowych – zbiorniki małej retencji Gmina 

Czerwieńsk, zbiornik Strużyna, kwota dofinansowania 8,5 mln zł. Całkowita wartość projektu 10 mln 400 

tys. zł. W tym roku, zatrzymam się chwilę, 9 konkursów w ramach Lubuskiego Regionalnego Programu 

Operacyjnego, więc trzeba być czujnym. Już w pierwszym półroczu 6 konkursów, czekamy tylko 

jeszcze na podpisanie kontraktów. Jesteśmy przygotowani, komitet monitorujący zmienił kryteria, także 

wszystko z naszej strony jeżeli chodzi o instytucje zarządzającą, którą jest Zarząd Województwa, 

wszystko jest już gotowe. Z ważnych innych spraw. Zarząd przyjął stanowisko w sprawie autostrady A2, 

stanowisko zostało skierowane na ręce Ministra oraz Generalnej Dyrekcji Dróg. Wydane zostały 

postanowienia w sprawie uzgodnień projektów miejscowych planów zagospodarowania przestrzennego. 

Zakończyło się też postępowanie przetargowe, został wyłoniony przewoźnik na komunikację lotniczą na 

okres 4 lat. Kwota zapisana w wieloletnim planie – 34 mln 800 tys. zł, kwota w przetargu 28 mln 400 tys. 

zł. Dzisiaj przy okazji zmian w Wieloletnim Planie Finansowym, te środki będą przesunięte w celu 

realizacji strategii połączeń, strategii promocji lotów i więcej na ten temat przy okazji tej uchwały  

w sprawie WPF. Zarząd przyznał też dofinansowanie dla uniwersytetów Trzeciego wieku, w związku z 

tym, proszę Państwa, że uchwałą Senatu rok 2012 jest rokiem uniwersytetów trzeciego wieku. 19 

marca, w najbliższy poniedziałek odbędzie się kongres Uniwersytetów w Sali Kongresowej w 

Warszawie. Od nas silna reprezentacja, kilka autobusów z całego województwa, również wystąpienie 

nasze na temat naszych dobrych praktyk, a mamy aż 22 uniwersytety trzeciego wieku w regionie, kilka 

tysięcy słuchaczy. Odbyło się spotkanie Zarządu z ordynatorami i Związkami Zawodowymi Szpitala 

Wojewódzkiego w Gorzowie Wielkopolskim. To spotkanie odbyło się tutaj przy okrągłym stole 5 marca. 

Omówiliśmy aktualną sytuację w szpitalu zarówno tą ekonomiczną, jak i kadrową. Odpowiedzieliśmy, 

myślę na wszystkie pytania, ale jest, no ciąg dalszy, taki nieustający festiwal. Jutro też, na prośbę 

ordynatorów odbędzie się posiedzenie Zarządu w Szpitalu w Gorzowie Wielkopolskim. Głównym 

tematem będzie wysłuchanie raportu na temat wdrażania zaleceń pokontrolnych z ostatniej kontroli, 



która zakończyła się w IV kwartale w ubiegłym roku. Sprawa również wniosku, szpital ponownie 

wnioskuje o kolejne poręczenie pożyczki w wysokości 40 mln zł i jeszcze będzie temat właśnie dalszej 

koncepcji zarządzania szpitalem. Skoro już o tym mowa, proszę Państwa prowadziliśmy rozmowę z 

wieloma podmiotami publicznymi, niepublicznymi, są też oferty operatorów zagranicznych. Szpital jest w 

zasięgu zainteresowań wielu podmiotów z uwagi nie na długi oczywiście, które sięgają w tej chwili 

razem z rezerwami – 262 mln, wynik ujemny na koniec roku, 13 mln razem z amortyzacją, natomiast 

kontrakt jest bardzo atrakcyjny – 186 mln rocznie, 10 lat – blisko 2 mld. Kontrakty naszych szpitali 

bardzo wzrosły w ciągu ostatnich kilku lat. Jest to bardzo interesujące dla operatorów, rynek usługi po 

tych rozmowach mam przekonanie, że możemy wybrać najlepsze rozwiązanie spośród tych koncepcji  

i jedną już, praktycznie Zarząd jutro będzie mógł podjąć decyzje. Osobiście nie jestem zwolennikiem 

prywatyzacji na tym etapie, zwłaszcza, że byłoby to bardzo radykalne działanie związane między innymi 

z gotowością samorządu wojewódzkiego do przyjęcia zobowiązań w tej wysokości 262 mln zł, co nie 

jest możliwe. Ponieważ obecne zadłużenie naszego budżetu łącznie z długami szpitali wynosi 82%, a 

próg to jest 60%, ponieważ w tym stanie prawnym nie wlicza się jeszcze do tego progu długów naszych 

jednostek. Szukamy więc innego rozwiązania i chcemy taką koncepcje przyjąć dwuetapowo. Pierwszy 

etap jest to prowadzenie szpitala w dalszym ciągu w tej strukturze SPZOZ-u  mamy wiele przykładów, 

że można prowadzić szpital publiczny, który się bilansuje, nie zadłuża chociażby Zielona Góra, Sulęcin. 

Tutaj Radny kiwa głową. Nowa Sól, nasza Pani Radna świetnie przecież też zarządza szpitalem 

publicznym, który jest SPZOZ-em. Jest to możliwe tylko wyłącznie wtedy jeżeli zweryfikujemy program 

naprawczy. Był tam wykonany w 2009 roku audyt zewnętrzny przez audytora zewnętrznego. Niestety 

rekomendacje audytora nie były wdrożone. Podobnie było z poprzednimi programami, również  

z programem Deloitte, nie był zrealizowany w pełni. Potrzebna jest weryfikacja tych programów  

i realizacja. Gwarancje realizacji daje firma zewnętrzna, która we współpracy z dyrektorem będzie 

odpowiadała nie tylko za przygotowanie programu naprawczego, ale również za jego wdrożenie. Mamy 

kilkanaście takich przykładów w Polsce, zwłaszcza tam gdzie były poważne problemy. Te właśnie 

rozwiązania przyniosły dobre rezultaty i byłby to pierwszy etap wyprowadzenia szpitala z zadłużenia, 

czyli zgodnie z nową ustawą od 1 lipca obowiązującą o działalności leczniczej nie może firma zarządzać 

szpitalem tylko osoba fizyczna. Nastąpi wybór dyrektora, trwa procedura konkursowa. Zatrudniamy 

firmę zewnętrzną, która przygotuje program naprawczy, wdraża ten program i przygotowuje szpital do 

przekształcenia w spółkę. Jest to możliwe w drugim etapie i z korzyścią dla samorządu województwa, 

ponieważ ta ustawa daje nam możliwości lepsze niż w programie „B”, ponieważ zgodnie  

z nowymi przepisami samorząd może uzyskać dotacje na pożyczki udzielone z samorządu dla 

jednostki. Ta pożyczka jedna to jest tylko 87,5 mln, poręczenie na restrukturyzację – 46 mln, czyli 

naprawdę nam się opłaca ten wysiłek uczynić zwłaszcza, że mamy przykłady, gdzie szpitale nawet 



bardziej zadłużone, kliniki korzystają z tych rozwiązań. Są jeszcze inne rozwiązania, ale to już będzie 

zależało od współpracy dyrekcji z firmą, oczywiście przy wypowiedzeniu też umów dla zbędnych 

pełnomocników, których się tam namnożyło, w tej chwili jest 6, 3 dyrektorów i 6 pełnomocników. Te 

koszty nie wzrosną w jednostce, ponieważ koszty firmy będą na tym samym poziomie co w tej chwili 

koszty zarządzania tym szpitalem. Także od razu interpelacje, myślę, że przynajmniej skrótowo 

Państwu wyjaśniłam. Na bieżąco też wysyłamy Państwu informację o każdym etapie postępowania, 

wyjaśniania sobie w tym zakresie, także bardzo mocno Zarząd jest zaangażowany i jutro też będą 

rozmowy w szpitalu z ordynatorami, z kadrą zarządzającą. Pilnujemy mocno tego tematu bo jest gorący. 

Zostało podpisane porozumienie z Uniwersytetem Zielonogórskim w sprawie utworzenia kierunku 

medycznego. To w wyniku uchwały w sprawie wieloletniego planu finansowego i już działań, które 3 lata 

trwają można powiedzieć. Przystępujemy do realizacji tego wyzwania, zwłaszcza, że jest już nowa 

ustawa o szkolnictwie wyższym, skrócony okres studiów medycznych i pojawiła się nisza na tym rynku 

szkolnictwa wyższego, bo na wielu uczelniach, akademiach medycznych uczelnie ograniczyły liczbę 

przyjęć studentów. Jest więc pole dla tego kierunku w Zielonej Górze. Zarząd przyznał dofinansowanie 

na organizację Memoriału Wagnera. Przekazaliśmy kwotę 200 tys. zł. Będzie to największe wydarzenie 

sportowe w regionie lubuskim w tym roku. Nie było by to możliwe gdyby nie zaangażowanie, tu pragnę 

podziękować Panu Radnemu Bartkowiakowi, który jest jednocześnie Prezesem Lubuskiego Związku 

Piłki Siatkowej. Także, dziękuję bardzo. Odbywały się w ubiegłym tygodniu targi ITB, króciutko na ten 

temat. W tych targach uczestniczyła również nasza Komisja Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki. Ja 

uczestniczyłam w spotkaniu z Panią Minister Muchą, to też była okazja, żeby zaprosić Panią Minister na 

Dni Województwa Lubuskiego, które w tym roku odbędą się w Drzonkowie pod hasłem – „Lubuskie na 

EURO” i również w tym czasie w dniach 15,16,17 czerwca odbędzie się też debata na temat 

systemowych rozwiązań dla wychowania przez sport. Znakomita również okazja do udziału Pani 

Minister, która potwierdziła, że w tym czasie będzie w Polsce zachodniej, prawdopodobnie na meczu 

we Wrocławiu i bardzo chętnie przyjedzie też do naszego regionu. Zwłaszcza, że zainteresowało ją 

wiele naszych przedsięwzięć związanych z Euro i trzeba też powiedzieć, że na targach ITB region 

lubuski jako pierwszy miał gotową ofertę „Lubuskie na Euro”. Jako jedyny z 16 regionów, także tu też 

podziękowania dla pracowników, którzy dobrze się przygotowali i nasze stoisko było licznie 

odwiedzane. Lubuskie ma swoje euro, czyli pierwsza odsłona – Dni Województwa 15,16,17. Pan 

dyrektor Sułkowski przedstawił ciekawą ofertę, zwłaszcza, że mamy wydarzenie europejskie, w tym 

czasie Mistrzostwa Europy. Mamy już stronę internetową na której będzie można zapoznać się  

z regionem, z wszystkimi naszymi produktami turystycznymi, to ponieważ w regionie lubuskim nie 

będziemy na żywo kibicować. Nie mamy stadionów na Euro, ale będzie strefa kibica podczas Dni 

Województwa w Drzonkowie i organizujemy turniej piłki nożnej dla chłopców i dziewcząt, który już się 



zaczyna. 160 gimnazjów przystąpiło do tego turnieju, jak również turniej Dni Piłki Plażowej – siatkowej  

w związku z budową Lubusików. W całym naszym regionie będziemy na sportowo, będziemy 

przygotowani do Euro. Będzie jeszcze wiele innych atrakcji, ale to właśnie na tej naszej stronie 

będziecie mogli Państwo zapoznać się z tym, co przygotowaliśmy. Mamy logo, mamy hasło, mamy 

stronę w 3 językach obcych. Chcemy, żeby kibice, którzy przyjadą do Polski w tym czasie, zatrzymali 

się również w regionie lubuskim, żeby wiedzieli jakie są tutaj atrakcje, czym możemy ich ugościć. 

Szykuje się również lubuska policja na Euro, o tym już Pan Komendant na pewno bliżej powie. Właśnie 

w tym samym czasie w Drzonkowie też odbyły się ćwiczenia praktyczne. Nasza policja będzie 

uczestniczyła w działaniach w Poznaniu. Podsumowaliśmy konsultacje w sprawie strategii rozwoju 

regionu, te konsultacje zakończyły się 22 lutego. Wpłynęło bardzo dużo uwag, nie będę szerzej o tym 

mówić, ponieważ odbyło się też spotkanie z Radnymi 5 marca, które jak gdyby było już uwiecznieniem 

wszystkich prac tych uspołecznionych. Teraz już w zaciszu gabinetów zespół interdyscyplinarny 

przygotuje ostateczny projekt, który będzie poddany analizie eksperckiej i ocenie oddziaływania 

lubuskiej strategii rozwoju regionalnego na rozwój województwa lubuskiego. Otrzymaliśmy pozytywną 

opinię Ministra Transportu w sprawie Lubuskiego Planu Zagospodarowania Przestrzennego 

Województwa. Proszę Państwa, dzisiaj wycofujemy przyjęcie uchwały w tej sprawie. Będzie debata, 

będzie na ten temat dyskusja. Zależy nam bardzo na tym by na kolejnej sesji w środę przyjąć te zmiany, 

ponieważ przypomnę, historia już jest bardzo długa. W 2007 roku przystąpiliśmy do przygotowania 

nowego planu zagospodarowania przestrzennego z różnych przyczyn ta aktualizacja trwała zbyt długo. 

Dzisiejsze wnioski Państwa Klubów, zwłaszcza są merytoryczne i uzasadnione bo długie przygotowanie 

tego projektu spowodowało, że niektóre rzeczy są nieaktualne i faktycznie musimy je wyczyścić. 

Zgadzam się z tym, jednak nie możemy dłużej odkładać tego tematu z uwagi proszę Państwa na 

sprawy wagi państwowej, ponieważ już w 2008 roku to Minister Gospodarki wnioskował o wpisanie złóż 

węgla brunatnego w Gubinie i Brodach do naszego planu zagospodarowania przestrzennego po to żeby 

skutecznie chronić te zasoby stanowiące o bezpieczeństwie energetycznym kraju, nie tylko 

województwa. Nasz plan jest zgodny z koncepcją zagospodarowania przestrzennego kraju  

i z dokumentami strategicznymi kraju. Babimost – dobra informacja, nasze starania niosą już ze sobą 

efekty, z 3,5 tys. pasażerów w 2010 na koniec 2011 mieliśmy 7 tys. pasażerów, 91% wzrost przy 

średnim 6% w kraju no nie mniej jednak wciąż jesteśmy tym najmniejszym portem regionalnym. Ale 

cieszy to, że są konkretne efekty i że jest naprawdę duże zainteresowanie tymi połączeniami jak 

również muszę powiedzieć o dużym zainteresowaniu czarterami biznesowymi i innymi kursami, które 

też się rozpoczęły, zajęcia praktyczne, które prowadzi Wyższa Szkoła Zawodowa w Sulechowie  

z zamiarem takim docelowym uruchomienia specjalizacji zarządzanie logistyczne infrastrukturą 

lotniskową. Powstały aglomeracje,  gorzowska aglomeracja, aglomeracja zielonogórska się powiększa 



do 16 członków dołączyły kolejne gminy. To bardzo ważne działania partnerskie w kontekście 

ukierunkowania polityki spójności w nowym okresie programowania to duże metropolie, będą miały swój 

własny program, również aglomeracje, dlatego bardzo ważne są te przygotowania, które samorząd 

wojewódzki wspiera zarówno te na północy jak i na południu. Odbyło się posiedzenie związku 

województw w Wieliczce. Główne tematy to właśnie polityka spójności 2020, ale również konieczność 

zmian w przepisach prawa, zwłaszcza tego samorządowego. Konieczność również dalszej 

decentralizacji i reformowania tego prawa samorządowego, te stanowiska też zamieściliśmy na stronie  

i też poleciłam wysłać Państwu, one są niezwykle ważne i powinniśmy uzupełniać w dalszym ciągu to 

co jest złego bądź jest już niespójne z rzeczywistością należy zmieniać i to do nas też należy inicjatywa. 

Region lubuski jest również takim inicjatorem zwłaszcza w prawie lotniczym wnosiliśmy trzy takie 

stanowiska konkretne i nad nimi pracujemy. W kwietniu odbędzie się taki szczyt lotniczy w Zarządzie 

Związku Portów Regionalnych w Warszawie. Właśnie w celu wdrożenia głównie w ustawie o transporcie 

publicznym, również transportu lotniczego. Odbył się też konwent starostów i wicestarostów lubuskich 

tym razem w Żaganiu też na temat lubuskiej ochrony zdrowia, transportu kolejowego, oświaty. Na temat 

również podziału funduszy europejskich z krajowej rezerwy wykonania i konsultacje te ostateczne 

dotyczące strategii rozwoju województwa. Duże spotkanie w ubiegłym tygodniu z okazji 8 marca dla 

kobiet dedykowane, no szczególnie dla kobiet. Panowie też byli obecni. Świetna frekwencja, prawie  

300 osób w Filharmonii Gorzowskiej. Samorząd wojewódzki był oficjalnym partnerem, również 

współfinansował realizację tego przedsięwzięcia i myślę, że było warto ponieważ czuć było tą 

prawdziwą, dobrą energię, pozytywne emocje świadczące o wspólnocie regionalnej i o tym, że razem 

możemy realizować świetne wydarzenia, świetne przedsięwzięcia. Przygotowujemy się do Przystanku 

Woodstock. Odbyło się spotkanie z prezesem Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomocy. Jurek Owsiak był 

też twarzą na targach międzynarodowych ITB w Berlinie, twarzą Polski można powiedzieć. Wielkie 

bilbordy wprowadzające do pawilonu Polski, to było zaproszenie na Przystanek Woodstock do regionu 

lubuskiego. Mieliśmy więc taką podwójną kampanię, nie tylko własną prezentację międzyrzeckiego 

rejonu ale również prezentację przystanku Woodstock, którą przygotowała Polska Organizacja 

Turystyczna. W ubiegły piątek też odbyło się tutaj na salo kolumnowej bardzo duże wydarzenie – 15-

lecie Lubuskiej Izby Rolniczej z udziałem Wiceministra Rolnictwa Kazimierza Plocke, 

parlamentarzystów, delegatów z całej Polski, prezesów Izb Rolniczych. Środowisko niesamowicie 

zintegrowane. Byłam pod wrażeniem ich aktywności bo oprócz święta jubileuszu to również debata na 

temat rolnictwa, na temat konieczności zmian w przepisach. Odbyło się też spotkanie z podsekretarzem 

stanu w sprawie przyszłości EWT. Od razu odpowiem na interpelacje Radnego Fiedorowicza. W tym 

spotkaniu uczestniczył w imieniu Zarządu Pan Maciej Szykuła. Osobiście przesłałam też stanowisko 

dotyczące naszego poglądu na ten temat. To już reprezentowałam na sesji Sejmiku, ponieważ jesteśmy 



za utrzymaniem tej struktury instytucjonalnej. Mamy świetnie przygotowaną też kadrę. Nie chcemy 

połączenia tych programów. Lubuskie ostro prezentowało swoje stanowisko i zrozumienie  

w Ministerstwie i Minister spotka się również z Premierem Brandenburgi na ten temat. Dwa raporty  

z realizacji wojewódzkiego programu przeciwdziałania narkomani i rozwiązywania problemów 

alkoholowych. Dzisiaj są w porządku obrad, więc nie będę się zatrzymywać przy tym temacie.  

W ubiegłym roku przeznaczyliśmy na realizację tych programów 700 tys. zł. 27 lutego też odbyło się 

spotkanie na temat wykorzystania szans polsko - niemieckiego rynku pracy. Monitorujemy to co się 

dzieje, nie ma jakiś niepokojących sygnałów. Niemcy najpierw bali się, że chcemy u nich pracować, 

później się bali, że nikt nie przyjechał i tak chyba już zostanie. Kto miał tam pracować to pracował już 

wcześniej. Odbyło się też spotkanie w ramach tych stosunków polsko – niemieckich z konsulem 

Generalnym Republiki Federalnej Niemiec Gottfriedem Zeitz. Nowy konsul, to było takie zapoznawczo - 

rozpoznawcze spotkanie z podwyrażeniem regionu lubuskiego rozmawialiśmy nie tylko o kulturze, 

również o wspólnych projektach, o naszym wspólnym dziedzictwie. W ramach współpracy zagranicznej 

na posiedzeniu kolejnego komitetu monitorującego, który odbył się w poprzednim tygodniu 6 marca. 

6 mln euro wsparcia uzyskały trzy projekty na kwotę ponad 6 mln zł i jeszcze z ostatniej chwili dobra 

informacja – dostaliśmy również wsparcie finansowe z Ministerstwa Spraw Zagranicznych na nasz 

projekt Akademia Dobrego Rządzenia dla Mołdawii, kwota ponad 100 tys. zł. Proszę Państwa, nie 

jestem wstanie na wszystkie interpelacje tak ad hoc odpowiedzieć, na niektóre już się udało udzielając 

informacji z prac Zarządu ale chociaż takie najważniejsze, które nie wymagają jakiegoś specjalnego 

przygotowania czy też podliczenia konkretnych liczb. Radny Tymszan pyta się o konkurs na stanowisko 

dyrektora jednostki kolejowej ochrony zdrowia, jest rozstrzygnięty. Zarząd zatwierdził wybór dyrektora, 

jest tam Pani Andrzejewska, ta która pełniła też obowiązki. Konkurs na dyrektora Szpitala 

Wojewódzkiego, procedura została wszczęta zaraz po rezygnacji i rozwiązaniu umowy z Panem 

Dyrektorem Szmitem. Jest powołana komisja konkursowa zgodnie z nowym rozporządzeniem w komisji 

do 6 osób, to są przedstawiciele samorządu wojewódzkiego. Jedna osoba to jest przedstawiciel Rady 

Społecznej, nie ma przedstawicieli związków zawodowych. Procedura jest rozpisana, zgodnie  

z kalendarzem trwa. Stan zatrudnienia to podamy pisemnie, trudno mi jest tak powiedzieć. Jestem 

zdziwiona tym pytaniem o chorujących bo nic mi o tym nie wiadomo. Dyrektorzy są widzę obecni, 

wszyscy zdrowi, ale sprawdzimy. Pan Radny Paluch – czy podjęto kroki w celu likwidacji delegatury, 

łączy się to również z pytaniem Pani Radnej Winnickiej. Takich kroków nie podjęliśmy, jeszcze dajemy 

radę finansowo. Oczywiście tak jak wcześniej zapowiadałam w naszym budżecie w tym roku nie jest 

łatwo, nie mamy takiej zdolności kredytowej. Zależy nam na realizacji, kontynuacji ważnych zadań 

inwestycyjnych, przecież mamy rozpoczęte zadania inwestycyjne. Musimy też zabezpieczyć środki na 

wkłady własne stąd też nie przewidujemy zatrudnienia ani podwyżek w tym roku. Z planu, z budżetu to 



wyraźnie wynikało, ale zaplanowaliśmy również bezpieczne funkcjonowanie Delegatury w Gorzowie. Te 

wypowiedzenia, które się pojawiły, związane są ze zmianą zadań. Nie możemy zatrudniać osoby, 

których zadania są realizowane tylko i mogą być realizowane tylko tutaj w Zielonej Górze. Nie było 

zwolnień, to są wypowiedzenia zmieniające warunki pracy i płacy. Rozmawiałam z Panem 

Tomczyszynem na ten temat, gdy Pani zadała to pytanie i wiem, że jeszcze z uwagi na te osobiste 

sprawy tych osób, o których nie wiedzieliśmy czyni starania by inaczej rozwiązać ten problem. Tam jest 

samotna osoba wychowująca dzieci, faktycznie o tych argumentach nie wiedział dyrektor departamentu 

ani członek Zarządu nadzorujący, także będziemy jeszcze o tym rozmawiać, żeby w jakiś sposób inny 

rozwiązać problemy. Pan Radny Kościk pyta się trochę tak machiawelicznie na temat zwrotu 1,5 mln zł 

dla Nowogrodu Bobrzańskiego. Te korekty są nakładane przez Urząd Kontroli Skarbowej. 

Nieprawidłowości zostały ustalone przez zespół z Lubuskiego Regionalnego Programu Operacyjnego 

potwierdzone przez Urząd Kontroli Skarbowej i ten tryb jest odwołań, protestów, on został wyczerpany  

i potwierdzony wyrokiem sądowym ostatecznym, także nie ma tutaj możliwości powrotu. Nie widzę 

związku z Panem dyrektorem, który u nas jest zatrudniony, ponieważ te nieprawidłowości powstały po 

stronie gminy i nie ma tutaj jakiejś odpowiedzialności osobowej, także ja rozmawiałam z Panem 

Dyrektorem jeszcze szczegółowo mi wyjaśnił tą sprawę. Biuro zamówień publicznych w Gminie 

Nowogród Bobrzański prowadziło to postępowanie. Było ono wadliwe, co Sąd potwierdził i taka jest 

sytuacja jak media nawet o tym pisały, doniosły. Ile jest takich przypadków, myślę, że podamy pod 

koniec sesji, pracownicy liczą. Ja wiem, że jest ich sporo, ale na taką kwotę to jest chyba jedyne. Jest 

dużo drobnych korekt naprawdę, ale musimy te korekty zgodnie z przepisami, z naszymi procedurami i 

zaleceniami Urzędu Kontroli Skarbowej, który prowadzi te kontrole i nakłada korekty. Wzrost kontraktów 

Zielona Góra – Gorzów. Co do związkowców oddelegowanych na konkretne etaty to takiej wiedzy nie 

mam. Musimy to policzyć, natomiast co do kontraktów to tak, ponieważ przygotowaliśmy ostatnio na 

spotkanie tutaj okrągłego stołu ordynatorów i związki zawodowe. Wzrost jest spory, w 2008 roku szpital 

w Gorzowie miał kontrakt 151 mln 600 tys. zł. Realizacja, bo to jest też styczeń do stycznia, inne 

porównanie i grudzień do grudnia kontrakty są aneksowane, nie raz wielokrotnie w trakcie roku, są 

zwiększane. Na koniec 2011 roku - 172 mln zł w Gorzowie, czyli taki wzrost a kontrakt w styczniu 168 

mln 899 tys. zł, w Zielonej Górze – 159 mln 400 tys., czyli prawie o 10 mln jest niższy ale start też był 

niższy w 2008 roku, Zielona Góra 148 mln 800 tys. zł. Ja Panu Radnemu skseruje tą tabelkę, także 

dostarczę, bo takie analizy robimy. Pani Radna Płonka, Obrzyce tak każdego dnia wpływają tutaj różne 

sprzeczne, kontrowersyjne wnioski. Wyrok jest bezsporny, jest jeszcze możliwość do czasu 

uprawomocnienia się tego wyroku w sprawie odpisu na fundusz socjalny nierealizowania tych odpisów. 

Można jeszcze wynegocjować ugodę ze związkami zawodowymi i Pan Marszałek Kreń do tego się 

przygotowuje. Chcemy wyznaczyć mediatora, ponieważ, no niestety taka ugoda mogła być podpisana 



wcześniej i Pan Marszałek Kreń dużo czasu poświęcił na takie rozwiązanie sprawy po czym związki 

zawodowe zmieniły zdanie na drugi dzień. Chcemy w tej chwili wyznaczyć mediatora by skorzystać 

jeszcze z takiej możliwości, bo trzeba też powiedzieć, że szpital nie ma lekko. Dyrektor Grabski zastał 

tam duże długi. Musiał zapłacić też w wyniku ostatecznego wyroku odszkodowanie 800 tys. zł dla 

rodziny, czy też jednego z pacjentów co powstało zanim został dyrektorem, także nie można go za to 

winić. Kadra lekarska bardzo mocno wspiera dyrektora, także nie jest to jednoznaczne po której stronie 

jest wina, natomiast co do innych sygnałów dotyczących tego rygorystycznego zarządzania też 

prowadzimy rozmowy tak żeby rozwiązać te problemy dla dobra jednostki, bo to jest najważniejsze żeby 

szpital funkcjonował prawidłowo. Co do koncepcji szpitala w Gorzowie powiedziałam. Odpowiemy 

oczywiście jeszcze pisemnie wyczerpująco. Pan Radny Fiedorowicz też na temat EWT, mówiłam, że 

było spotkanie i będą następne. Czytałam też Pana pismo do Pana Premiera Platzka, jestem pod 

wrażeniem siły perswazji i języka. Pan Radny Bartkowiak, usuwanie skutków powodzi, te środki nie 

mogą być tam skierowane na remont tego mostku, ponieważ taką dostałam informację wcześniej, że 

ten mostek nie był zniszczony w trakcie powodzi, ale to oczywiście jeszcze Pan Radny, Pan Marszałek 

Tomczyszyn będzie mógł uzupełnić. Pan Radny Fedko, Torzym – sprawa dróg, nie było nikogo na sesji, 

wyjaśnimy to. Faktycznie, jeżeli tematy są tak ważne to delegujemy wtedy pracowników, nie ma 

żadnych przeszkód. Pan Radny Kołodziej, oznakowanie A2. Jest mi trudno się z Panem zgodzić, 

ponieważ też prasa ciągle o tym pisze. Ja osobiście przejechałam się z Berlina A2 do Nowego Tomyśla 

i odwrotnie żeby sprawdzić i musze powiedzieć, że mam wrażenia zupełnie inne. Wszystkie węzły są 

oświetlone, znakomicie oznakowane i naprawdę żaden kierowca nie powinien mieć żadnego problemu. 

Proszę bardzo.  

 

Radny Sejmiku Województwa Lubuskiego Zbigniew Kołodziej: Mi nie chodzi, ogólnie jest wszystko 

w porządku na długości, ale na wysokości Trzciela informacja na możliwość skręcenia do Świebodzina, 

bo tu jest problem Świebodzin, bo każdy pewny jest, że zjedzie później i okazuje się, że dopiero 

wyjeżdża w Torzymiu. Węzeł Jordanowo też jest oznakowany, ale tam nie ma zjazdu. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: No dobrze. 

 

Radny Sejmiku Województwa Lubuskiego Zbigniew Kołodziej: Chodzi mi o informację, tylko o to.  

O nazwę Świebodzin dołączyć na wysokości Trzciela, że jest możliwość zjechania na zjeździe  

w Trzcielu. O to mi chodzi.  

 



Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Dobrze, nie będę się sprzeczać. Proszę 

Państwa sprawdzimy, są pracownicy Zarządu Dróg Wojewódzkich, również takie pisma też 

skierowaliśmy i w wyniku naszej interwencji wszystkie oznakowania były uzupełnione bardzo szybko. 

Także jak ja się już wybrałam w tą drogę, już były. Firma Polmax w Świebodzinie też jeszcze dzisiaj 

Panu udzielę informacji na jakim to jest etapie, z tego co pamiętam w sądzie chyba. Tak, dyrektor kiwa 

głową, że tak. Toczy się postępowanie sądowe. Bardzo Państwu dziękuję, oczywiście wszystkie 

odpowiedzi na piśmie. Proszę bardzo.  

 

Radna Sejmiku Województwa Lubuskiego Elżbieta Płonka: Jeszcze Pani Marszałek, wyczytałam  

w materiale, że jest również przekroczenie dyscypliny finansów publicznych w Międzyrzeczu-  

Obrzycach. Pożyczkę, którą wziął dyrektor bez zgody Zarządu. Także jest klika ważnych płaszczyzn, na 

których dyrektor postępuje, no w sposób, który niestety dzieli bardzo załogę i jeżeli chodzi  

o porozumienie ze związkami to jeden mały związek się podpisał o ile ja znam sytuację 

reprezentatywne związki w Międzyrzeczu nie współpracują z dyrektorem. Dziękuję.   

 

Radny Sejmiku Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Można Panie Przewodniczący?  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego: Proszę. 

 

Radny Sejmiku Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Pani Marszałek zabrakło mi  

w sprawozdaniu chyba dość istotnej rzeczy z punktu widzenia dzisiejszego dnia i Państwa frekwencji 

jako Zarządu. Nie pokoi mnie fakt, że w zasadzie od początku kadencji dzisiaj dowiadujemy się, że 40% 

Zarządu w zasadzie już złożyło dymisję, gdyby tak się stało w Rządzie Polskim i 40% Ministrów odeszło 

to byłoby to swoiste trzęsienie ziemi na polskiej scenie politycznej i tutaj troszkę próbuje się do 

porządku dziennego przejść. Ja bardzo daleko idącą sympatią darzyłem cały czas, oczywiście dalej 

darze Pana Marszałka Sokołowskiego choćby nawet w mojej ocenie na dobrą współpracę w ramach 

kompetencji oczywiście. Chciałem zapytać no bo kilka miesięcy temu, 2 czy 3 miesiące temu pierwsza 

dymisja, teraz druga dymisja. Czym to jest spowodowane, jak to uzasadnić i przede wszystkim no jakby 

przejmowanie obowiązków. Widzimy dzisiaj Pana Marszałka Krenia, który jest zapracowany w zasadzie 

od rana do wieczora. Funkcjonuje w Urzędzie Marszałkowskim jakby zbierając te informację, no ciągłe 

oczywiście zmiany są też i pewne niepokoje jeśli chodzi o departamenty podległe. Za chwilę będziemy 

mieli taką samą sytuację, ponieważ Marszałek Sokołowski też się w jakiś sposób wdrażał. Jest kwestia 

też odpowiedzialności powiedzmy sobie w typowaniu ewentualnych osób, marszałków na te 

stanowiska. Żadnymi słowami Pani o tym nie wspomina, a przecież Pan Marszałek Sokołowski do tej 



pory zajmował się kluczowymi rzeczami jeśli chodzi o kwestie inwestycyjne, kwestie dróg wojewódzkich, 

kwestie lotniska, kwestie szynobusów itd. Uważam, że powinniśmy przytoczyć jakąś debatę, a na 

pewno Państwo wewnątrz powinniście tą debatę przytoczyć, gdyż tak jak już powiedziałem w niecałe 

kilkanaście miesięcy wymienia się 40% składu Zarządu. O co tu chodzi? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę. Pan Radny Kościk. 

 

 

Radny Sejmiku Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Chciałem zapytać o tę informację, 

którą przed chwilą Pani przytoczyła, że Szpital w Gorzowie wnioskuje o kolejną pożyczkę 40 mln. Jaki 

jest stosunek Zarządu do tej propozycji? Plusem jest to, że już szpital w Gorzowie Państwa łaskawie 

informuje o takich propozycjach. To już jest jakiś krok na przód.   

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Tak, zupełnie już krótko, Pani Radna Płonka. 

Ja poproszę Członka Zarządu Pana Krenia, ponieważ kilka razy był w Międzyrzeczu i bardziej czuje to 

co się tam dzieje. Natomiast sprawa pożyczki to nie jest wniosek o pożyczkę, o poręczenie pożyczki. 

Poprosiliśmy Panią dyrektor o przedstawienie informacji z wdrażania rekomendacji audytora, ponieważ 

nie możemy udzielać kolejnych poręczeń i pożyczek, jeżeli szpital nie realizuje programu naprawczego. 

Dlatego jutro jest ten zarząd wyjazdowy, wysłuchamy raportu z realizacji zaleceń pokontrolnych  

i wdrażania rekomendacji audytora. To jest sprawa w toku można powiedzieć, natomiast co do Pana 

Wicemarszałka Sokołowskiego, ja jestem tak samo zaskoczona jak Pan. Ma nawrót choroby,  

z powodów zdrowotnych złożył w piątek rezygnację, my też jesteśmy zaskoczeni. Proszę Państwa, 

jeżeli, nie komentuje się myślę takich rzeczy. Należy to uszanować i stąd też propozycja sesji za tydzień 

w środę, gdzie przedstawimy nasze rozwiązania.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę, pytania? Proszę, 

Pan Radny Czesław Fiedorowicz.  

 

Radny Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pani Marszałek, ja przede 

wszystkim dziękuje za to, że reprezentacja komisji mogła być na tarach ITB w Berlinie to rzeczywiście 

ważne wydarzenie. Też chciałbym prosić, z resztą tutaj zaraz chwilę koleżankom i kolegom przekażę 

ulotkę, bo czasami toczymy spór na temat tego jak promujemy województwo i są sygnały, że ktoś jest 

jakoś szczególnie dyskryminowany. Brakowało Gorzowa, który nie chciał być na stoisku województwa 

lubuskiego, była jedna ulotka rzeczywiście tutaj chcę ją pokazać dotycząca Speedway Grand Prix, nie 



wiem kto zrobił tą ulotkę bo jest rzeczywiście – Edward Jancarz Stadion Śląska Strasse Gorzów. Myślę, 

że chodzi o Gorzów Wielkopolski. Chociaż nie jestem przekonany czy chodzi o Gorzów Wielkopolski ale 

chodzi o to, że naprawdę to jest tak niewielki wydatek by miasto mogło dostarczyć swoje ulotki na 

stanowisko województwa lubuskiego, bo nawet w mojej obecności byli Niemcy, którzy pytali o ulotki o 

Gorzowie Wielkopolskim. Niestety ich nie było, proszę was, koleżanki i koledzy bo to już nie jest 

dyskryminacja województwa, to jest decyzja miasta, by na najważniejszych targach świata całe 

województwo się prezentowało ale też i Gorzów Wielkopolski. Pani Marszałek to by, nie wiem jakoś bo 

niekoniecznie miasto musi, ale jest wiele stowarzyszeń, podmiotów w Gorzowie Wielkopolskim, które 

mogą w ten sposób dostarczyć swoje materiały i wtedy nie ma takiego wrażenia jakoby na stoisku 

województwa lubuskiego ktoś chciał dyskryminować miasto Gorzów Wielkopolski. Dziękuję bardzo.  

 

Radny Sejmiku Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Ja bym chciał ad vocem zapytać 

Czesławie, czy może byłeś na stanowisku wielkopolskim i sprawdzałeś tam ulotki, które były? Chciałem 

zapytać?  

 

Radny Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tu Pan Przewodniczący rządzi, 

mogę odpowiedzieć?  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę bardzo.  

 

Radny Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Nie byłem na stanowisku 

wielkopolski i nie wiem dlaczego miałem być.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę, 

Pan Radny Tymszan. 

 

Radny Sejmiku Województwa Lubuskiego Paweł Tymszan: Pani Marszałek, ja chciałbym prosić 

Panią, aby informacje z bieżących prac Zarządu była troszeczkę wcześniej dla nas bo pojawiła się  

w ostatniej chwili i nie jesteśmy w stanie, pojawia się w ostatniej chwili i zapoznawać się z nią. Wiem, że 

Zarząd pracuje do ostatniej chwili. Druga sprawa, chciałbym się Pani zapytać, bo takową informację 

powziąłem, iż zostają rozsyłane, zostały rozesłane po dwóch firmach prywatnych rachunki zysków  

i strat, bilanse i finanse Szpitala Wojewódzkiego w Gorzowie. W przypadku przyszłego zarządzania tymi 

szpitalami, czy to jest prawdziwa informacja? Czy ta firma zarządzająca szpitalami musi być wyłoniona 



w drodze postępowania przetargowego, czy my w tej chwili nie odkrywamy jak gdyby kart, czy to jest  

w ogóle prawda. Dziękuję.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Nie ma takiego w ogóle pomysłu przekazania 

szpitala dla firmy prywatnej w celu zarządzania. Dane w sprawie, których się zwracają do nas różne 

podmioty są publiczne, są dostępne na stronie Narodowego Funduszu Zdrowia i w naszym BIP-ie. 

Także nie są to jakieś dane, które stanowią jakąś tajemnice handlową. Wiele instytucji było 

zainteresowanych i jest prowadzeniem naszym jednostek, ale to nie oznacza, że my jesteśmy nimi 

zainteresowani, ale jesteśmy zobowiązani do udzielania informacji i dla każdego w taki sam sposób. 

Natomiast wracając jeszcze do tych ulotek. Ja nie zauważyłam tamtej ulotki, bo też kilka godzin byłam, 

ale jest nasza informacja przygotowana przez Wydział Promocji Eurolubuskie i tutaj jest informacja o 

Gorzowie. Także za te informacje, za które my odpowiadamy one zawierają to co powinny zawierać. 

Byłam też na stanowisku wielkopolskim i tam się Gorzów nie prezentował. Dziękuję Państwu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę. Jeszcze Pan Radny 

Andrzejczak.  

 

Radny Sejmiku Województwa Lubuskiego Bogusław Andrzejczak: Panie Przewodniczący. Wysoki 

Sejmiku. Zaintrygowała mnie ta uwaga kolegi Czesława Fiedorowicza co do tego, że Gorzów powinien 

a nie był reprezentowany na targach ITB. Dzwoniłem właśnie do prezydenta i mam informacje m.in. dla 

Pana Czesława, że bierze udział w innym w tym nie ze względu na koszt jaki wyniknąłby do zapłacenia 

przy organizacji stoiska Gorzowa w tej imprezie. Także zdecydował Prezydent, że jest to dla niego po 

prostu za drogie, podaje kwoty w euro w tysiącach za m2, w związku z tym nie wziął udziału. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Dziękuję. 

Pani Marszałek.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Ale to musze sprostować, ponieważ na pewno 

nie było za drogo, ponieważ to Lubuska Organizacja Turystyczna wynajmuje od Polskiej Organizacji 

Turystycznej tam nie wiele ponad 20 m2 i to jak czyje ulotki leżą nikogo nie kosztuje naprawdę.   

 

Radny Sejmiku Województwa Lubuskiego Bogusław Andrzejczak: Nie chodzi o ulotki, ale o udział. 

Ja informuję, że Prezydent nie wziął udziału, bo stwierdził, że jest za drogo na tworzenie stoiska 

Gorzowa. Dziękuję.   



 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję Pani Marszałek. 

Jeszcze dla Pani Radnej Płonki małe wyjaśnienie dotyczące szpitala, Pan Wicemarszałek Kreń.  

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Romuald Kreń: Szanowni Państwo. Pozwolę się 

jeszcze jednym zdaniem tylko odnieść do skomplikowanej sytuacji odnośnie negocjacji z wyborem firmy 

doradczo-konsultingowej, która by nas wspierała. Tak, wszystkie podmioty zainteresowane zwracały się 

do nas z prośbą o udostępnienie bardziej szczegółowych informacji odnośnie struktury zobowiązań 

długów. Nie udzielaliśmy im żadnych. To była olbrzymia skarga, one z kolei mówiły jak głęboko mamy 

wam przedstawić propozycję skoro nie znamy skali problemu, a więc to był nasz problem. Pozwolę 

sobie również zasygnalizować Państwu jak trudno nam było negocjować i dokonać wyboru skoro te 

podmioty dochodziliśmy potem do kwestii finansowej. A więc, ten pierwszy etap i w zasadzie już 

dokonany wybór w następnej kolejności zastanowimy się kiedy umocujemy firmę do tego by głębiej 

weszła, oceniła, przedstawiła nam program. Wówczas się zastanowimy za jaką kwotę. Szereg firm no 

niestety nie zostało dopuszczonych do szczegółów i tak jak Pani Marszałek powiedziała był to dla nas 

problem i odpowiadaliśmy, że mogą skorzystać tylko z tych informacji ogólnie dostępnych. Jeżeli mogę 

się odnieść teraz do sytuacji w Międzyrzeczu to była pierwsza sprawa, którą chciałbym potraktować 

bardzo ambicjonalnie. Podjąłem się mediacji, zasygnalizuje to tylko Państwu to w sposób następujący. 

Spotkałem się z Panem dyrektorem osobno, osobno ze związkami. Zarysowałem pole możliwego 

kompromisu, który dwie strony akceptowały. Niestety okazało się, że no dyrektor nie posiada tych 

talentów, nie ukrywam, że jeżeli miałbym go oceniać jako menadżera to dużo dobrego w szpitalu zrobił 

a jeżeli chodzi o te kontakty interpersonalne no tak dobrych talentów nie ma. Wkradł się również 

element mobbingu. Wyznaczyłem okres dwutygodniowy, niestety również związki zawodowe 

nieelegancko się zachowały, czyli rozszerzyły pole jeszcze no o rekompensatę finansową, no po prostu 

wskaźnik inflacji chcą żeby podnieść im płace. Na początku mówiły tylko i wyłącznie o tych 

niezapłaconych pieniądzach, o które teraz sąd wydał wyrok. Zarząd zawsze stał na stanowisku, że 

dyrektor te kwoty powinien im oddać od razu. Teraz ostatnia kwestia, pełnomocnik procesowy 

„‘Solidarności” sam komentując uzasadnienie sądu wyroku podniósł następującą kwestię - do chwili 

uprawomocnienia się wyroku dostrzegam szansę zawarcia ugody sądowej i dyrektor się takiego 

wyzwania podejmuje. Nie mniej jednak no lawinowo zaczęły nas odwiedzać, ja powiem tak przyjechało 

do mnie kilkanaście osób i przedstawiło odmienny pogląd od tego zarysowanego przez związki 

zawodowe. Dzisiaj Pani Marszałek jeszcze nie wie. Jest skierowana do mnie prośba by całym 



Zarządem odwiedzić zebranie pracowników szpitala o 9.30, w którym lekarze i pracownicy powiedzą, że 

to są tylko liderzy związków zawodowych a oni mają odmienne zdanie. Wysoki Sejmiku, 10 dni i 

sytuacje, przesilenie w Międzyrzeczu musi znaleźć jakieś rozwiązanie. Panu dyrektorowi mówiłem być 

może za funkcjonuje następujące rozwiązanie pomimo, że mogę dość dobrze oceniać Pana zdolności 

merytoryczne jako menadżera ale negatywnie oceniam Pana talenty no w kontaktach ze związkami 

zawodowymi. Jak sami Państwo widzicie na przykładzie problemów szpitala w Gorzowa, gdzie 

podobnie odwiedzają nas różne delegacje po zwolnieniu ordynatora, są to trudne i bardzo delikatne 

tematy. Dziękuję.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proponuję 

skończyć ten punkt. Wszelkie informacje macie Państwo na naszej stronie internetowej, sądzę, że 

prezentacja była bardzo ciekawa.  

 

Informacja o działalności Zarządu w okresie międzysesyjnym stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

Informacja na temat aktualnego wdrażania EWT stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

Informacje na temat aktualnego wdrażania PROW stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

Informacja na temat aktualnego wdrożenia EFS stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

Informacja na temat aktualnego wdrożenia LRPO stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

Informacja dotycząca sytuacji finansowej wojewódzkich jednostek ochrony zdrowia stanowi załącznik nr 

11 do protokołu. 

Do punktu 5. 

Sprawozdanie z działalności Komendy Wojewódzkiej Policji w Gorzowie Wielkopolskim. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: O zabranie głosu proszę 

Pana inspektora Ryszarda Wiśniewskiego, Komendanta Wojewódzkiego Policji w Gorzowie 

Wielkopolskim. 

Komendant Wojewódzki Policji w Gorzowie Wlkp. inspektor Ryszard Wiśniewski: Panie 

Przewodniczący, Szanowni Państwo nie chcę wchodzić szczegółowo w tematykę i statystykę policyjną 

dlatego, że Państwo bym tutaj zanudził. Samo sprawozdanie liczy ponad70 stron. Ono jest bardzo 

szczegółowe, można jeszcze każdą tabelę rozwijać, myślę, że same cyfry nie przytoczą obrazu tego 

jaki ma lubuska policja. Chciałbym tylko powiedzieć, że wśród województw na terenie całego kraju, ta 

pozycja jest bardzo wysoka, bo ona jest na miejscu pierwszym jeżeli chodzi o wskaźnik wykrycia 



przestępstw jakie zaistniały na terenie województwa lubuskiego. I powiem tak. Jeżeli chodzi o statystykę 

chciałbym zamknąć tylko na tym punkcie, nie wchodzić w szczegóły bo to jest już okres miniony 

praktycznie zbliża nam się już koniec I kwartału. Przed nami dosyć poważne wyzwanie, tak jak i dla 

całego kraju to jest Euro 2012. Bardzo często pojawiały  się tutaj pytania kierowane do mnie i do moich 

zastępców i myślę, że taką informację jestem Państwu winien dlatego, że dotyczyły one obsady 

kadrowej policji na terenie województwa lubuskiego. Nie jest to żadną tajemnicą w związku z 

powyższym przygotowaliśmy taką krótką prezentację aby Państwo mieli ogólny pogląd tego co się 

dzieje w województwie. Jakie mamy problemy i co nas czeka w najbliższych miesiącach. Jakie są 

zagrożenia, jakie przewidujemy sukcesy?  Bo i też takie przewidujemy, zagrożenia to nie tylko jak gdyby 

nasz pierwszy punkt do realizacji. W związku z powyższym chciałbym przedstawić stan zatrudnienia w 

województwie lubuskim. Sięgnęliśmy tutaj do ostatnich 3 lat po to żeby Państwu uzmysłowić z jakimi 

problemami spotkał się mój poprzednik i kadra również policjanci szeregowi, którzy pracują. I tak ten 

stan na dzień dzisiejszy przedstawia się. Oczywiście mamy tutaj dwie największe jednostki Komendę 

Miejską w Gorzowie Wielkopolskim i Zielonej Górze, ale również pozostałych 10 jednostek, nie liczę 

tutaj pododdziału prewencji oraz Komendy Wojewódzkiej Policji. Chciałbym zaznaczyć wyraźnie, że dla 

mnie są ważne wszystkie jednostki wymienione tutaj na tym slajdzie. Nie ograniczamy się do służby 

tylko w dwóch największych jednostkach tylko również w tych najmniejszych typu Wschowa czy 

Sulęcin. To są bardzo ważne jednostki i tam oczekiwania mieszkańców są identyczne, jak i w dużych 

miastach. To jest kontakt ze społeczeństwem i bezpieczeństwo. Proszę o kolejny slajd. To jest stan 

etatowy województwa lubuskiego, etatów mundurowych. Proszę zwrócić uwagę, że zawierają one 

również, tak głośne etaty samorządowe, które ostatnio były nagłośnione przez media. Spadek ten, który 

widzimy czyli 2010 – 2011 rok po analizie jaką przeprowadziła Komenda Główna Policji województwo 

lubuskie oddało 100 etatów mundurowych, aby ta operacja przebiegała bez zakłóceń te 100 etatów 

mundurowych, to już tak sprawa techniczna, odbyła się na wakatach i gdzieniegdzie jak gdyby w 

sposób krzywdzący. To były niewielkie liczby 2-3 etaty zostały zlikwidowane w jednostkach szczebla 

powiatowego. Proszę o kolejny slajd. Tutaj mamy zatrudnienie jakie w ostatnich 3 latach dokonano w 

poszczególnych jednostkach i tak jak mówię największe zasilenie nastąpiło w tych dwóch jednostkach 

szczebla komendy miejskiej czyli Gorzów i Zielona Góra. Proszę o kolejny. Tu jest ogółem zatrudnienie 

czyli nowo przybyli policjanci do województwa lubuskiego. Tutaj oczywiście jest ten spadek między 

2010 a 2011 rokiem. Nie ma co ukrywać zatrudnienie to odbywa się na podstawie programu jaki 

przyjmuje Komendant Główny Policji i oczywiście rolę wiodącą miały tutaj miasta gospodarze gdzie 

będą prowadzone rozgrywki piłki nożnej podczas Mistrzostw Europy. Proszę o kolejny i tutaj to co nas 

najbardziej boli w ostatnich latach i nie ukrywam, że zarówno doniesienia prasowe, zapowiedź zmiany 

systemu emerytalnego spowodowała, że tych odejść było bardzo dużo, ale tu Państwo uspokajam te 



odejścia zawsze odbywają się najczęściej w miesiącu styczniu i lutym. Później są to już pojedyncze 

przypadki, tak jak dokonaliśmy tu analizy w województwie lubuskim, również potwierdza się ta teza, że 

większych odejść w tym roku nie przewidujemy. Proszę dalej. Tak jak mówię 2011 rok to wpływ tutaj 

miało tu bardzo wiele czynników, do których nie chciałbym wracać, ale jest jakieś to światełko w tunelu      

i na pewno w tym tunelu nie jedzie pociąg, ale jest nadzieja, że będzie lepiej. Proszę dalej. Chciałem 

powiedzieć, że już w tej chwili przewidujemy przyjęcie około 30 funkcjonariuszy w kwietniu, a następnie 

60 w lipcu. Tylko tutaj też nie ma na razie się z czego cieszyć dlatego, że każdy funkcjonariusz podlega 

szkoleniu podstawowemu. Szkolenie podstawowe to jest 6 miesięcy teorii i 3 miesiące wdrażania w 

zagadnienia praktyczne. Niestety, ale w chwili obecnej z uwagi na bardzo duże wakaty w województwie 

stołecznym to wdrażanie czyli ten 3 miesięczny okres służby odbywa się praktycznie na terenie miasta 

stołecznego Warszawy, także przyjęcia funkcjonariuszy, które odbędą się w kwietniu, czy w maju. 

Faktyczny powrót i widoczność policjantów na ulicy odbędzie się dopiero po 9 miesiącach. Proszę 

kolejny. To jest stan wakatów województwa lubuskiego czyli to są braki. Ten stan tak jak mówię 

wakatów na koniec roku 2011 wynosił 172, w chwili obecnej tych wakatów mamy już 230 i jeżeli chodzi 

o ujęcie procentowe to najwięcej jest w Gorzowie Wielkopolskim gdzie stan wakatów wynosi 14%.        

W Zielonej Górze 10% i jako ciekawostkę mogę podać, że we Wschowie 14% i ten powiat będzie 

zasilony, ale chciałbym zwrócić uwagę, że jest to magia małych liczb i pomimo, że we Wschowie jest 

tylko 11 wakatów to przyjmując globalnie, że jednostka liczy 78 osób dlatego ten współczynnik 

procentowy jest tak duży. 

Radny Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Panie Komendancie przepraszam 

we Wschowie i Kargowej. 

Komendant Wojewódzki Policji w Gorzowie Wlkp. inspektor Ryszard Wiśniewski: Powiem tak jak 

będziemy operować tak sobie każdą komendą, każdym komisariatem. 

Radny Sejmiku Województwa Lubuskiego Fiedorowicz: Chodzi o nazwę miasta mówi się we 

Wschowie i Kargowej.  Choć jest Wschowa i Kargowa i różnica w wymowie. 

Komendant Wojewódzki Policji w Gorzowie Wlkp. inspektor Ryszard Wiśniewski:  Obiecuję Panu, 

że może się poprawię z historii województwa lubuskiego, ale poznałem tu wiele historii i powiem tak, że 

historię należy szanować, ale myślę, że wiele historii z tego województwa to nie jest nawet do 

powtórzenia bo jest to wstydliwa historia, a nie chciałbym się odnosić do tego. Tak jak powiedziałem 

traktuję wszystkie miasta jednakowo i wszystkich mieszkańców tego województwa. Z mojej strony nie 

będzie tutaj jakichkolwiek porównań obniżania kogokolwiek wartości bo ja szanuję mieszkańców całego 

województwa, jeszcze raz powtarzam. Proszę dalej. Nie bez znaczenia również jest stan zatrudnienia 

pracowników cywilnych, bo biorąc pod uwagę proces ucywilnienia jaki odbył się we wszystkich 



urzędach administracji państwowej, tych pracowników cywilnych jest bardzo dużo. Tutaj na zasługę       

i pochwałę jest rola jaką odegrał ówczesny komendant Wojewódzki Pan inspektor Lech Biernat, 

aktualnie dyrektor Biura Prawnego Komendy Głównej. Tu była możliwość przesunięcia policjantów do 

pracy na ulicy, a te czynności które niekoniecznie muszą wykonywać funkcjonariusze policji zostały 

przekazane do realizacji przez pracowników cywilnych. Proszę kolejny slajd. 10% spadek ilości 

pracowników cywilnych w 2010 – 2011, zainteresowane osoby nie muszę tłumaczyć czym to było 

spowodowane. Dalej i tutaj mamy już zatrudnienie zarówno funkcjonariuszy mundurowych jak                 

i pracowników cywilnych czyli korpusu służby cywilnej i ponad normatywu i tak ta sytuacja etatowa 

wygląda. Oczywiście prezentacja jest dostępna, ona nie stanowi żadnej tajemnicy. Jeżeli Państwo by 

chcieli to analizować, to bardzo proszę. Chciałbym powiedzieć również, że z uwagi na prowadzoną 

operację Euro 2012 jako województwo zobowiązani jesteśmy przekazać do dyspozycji Komendanta 

Głównego Policji najprawdopodobniej będzie to tak jak mówiła Pani Marszałek, że będą to rozgrywki na 

terenie Poznania do zabezpieczenia bądź Wrocławia i my w chwili obecnej musimy delegować ponad 

140 policjantów.  Są to policjanci oddziału prewencji jak i również policjanci ruchu drogowego, wydziału 

kryminalnego jak i również policjantów z grupy rozpoznania minersko-pirotechnicznego, ale to jest 

zaledwie ich dwóch. Oczywiście na ten okres musimy całkowicie jak gdyby zrewolucjonizować pełnienie 

służby na terenie całego województwa bo jednak jest to znaczny ubytek również przy tej ilości wakatów. 

Oczywiście tak jak w jednostce zmilitaryzowanej, żadnych urlopów na ten okres się nie przewiduje, 

100% stanu będzie pełniło. Mam nadzieję, że sprostamy temu zadaniu i zapewnimy bezpieczeństwo tak 

jak do to tej pory. Dziękuję. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko:  Dziękuję bardzo Panie 

Komendancie. Materiał jest bardzo szczegółowy liczy bardzo wiele stron. Proszę pytania. Pan Paluch. 

Radny Sejmiku Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Panie Komendancie tak się składa, że od 

kilku ma zaszczyt siedzieć w tym miejscu i zawsze zadaję to samo pytanie i zawsze otrzymuję mniej 

więcej taką sama odpowiedź, ze już w przyszłym roku. Chodzi o Komendę Powiatową w Nowej Soli. 

Kiedy rozpoczniecie Państwo tą inwestycję, chciałbym tylko przypomnieć krótki rys historyczny. To jest 

ta komenda, która znalazła się w priorytetach rozbudowy, modernizacji komend w tym programie 

przyjętym jeszcze kilka lat temu przez Ministerstwo czy nawet była to Uchwała Rady Ministrów i tam 

znalazła się również komenda nowosolska. Ta inwestycja no niestety jakoś jest tak omijana. Miasto 

przekazało działkę, wybudowało infrastrukturę drogową, do właśnie tej przyszłej komendy. Na dzień 

dzisiejszy od kilkunastu czy nawet już od dwóch lat wiemy, że to ma być inwestycja na zasadzie 

partnerstwa publiczno-prywatnego. W tamtym roku słyszałem, że to właśnie już w tym roku ta 

inwestycja w sensie fizycznym się rozpocznie. Chciałbym zapytać kiedy się ona  faktycznie rozpocznie. 



Jaki jest etap budowy tejże komendy na dzień dzisiejszy? Wydaje się to koniecznością, tym bardziej, że 

będzie ona zlokalizowana na dużym węźle przy S – 3, w Nowej Soli czyli powiedzmy sobie jakby 

logistycznie też to jest dobrze ulokowane, przy dużym osiedlu 17 tysięcznym. Kiedy ta inwestycja 

będzie wykonana w Pana ocenie i kiedy krótko mówiąc wbijecie przysłowiowy szpadel?  

Komendant Wojewódzki Policji w Gorzowie Wlkp. inspektor Ryszard Wiśniewski: Byłem już w 

Nowej Soli oglądałem z komendantem  Kostką działkę, która została wytypowana do budowy budynku. 

Przedstawię zamierzenia, ale na pewno nie będą to zapewnienia bo nie jest to tylko zależne ode mnie. 

Na pewno te jednostki których stan wymaga może niewiele do życzenia, tak aby policjanci,  interesanci 

mogli w godnych warunkach zgłaszać swoje potrzeby. Ja powiem tak i z tego miejsca chciałbym 

Państwu wszystkim podziękować bo mam naprawdę przegląd jednostek jakie są na terenie kraju. 

Przyjechałem tutaj z województwa gdzie stan jednostek jest katastrofalny i powiem tak w Nowej Soli ten 

budynek nie jest ładny, ale gwarantuję Panu, że w innych województwach nikt nawet nie myślałby o 

remoncie tego budynku, co nieznaczny, że ja ten remont wstrzymam albo będę cokolwiek innego robił. 

Z tego miejsca chciałbym wszystkim podziękować, bo na pewno wszyscy Państwo żeście się przyczynili 

do tego i powiem tak, że odwiedzając poszczególne jednostki to zastanawiałem się jak to Wam się 

udało. Na pewno Nowa Sól będzie miała zielone światło. W chwili obecnej nie znam szczegółowego 

harmonogramu jaki był, ale na pewno zapoznam się w najbliższym czasie. To znaczy w tym tygodniu, 

przekażę co jest do zrobienia i jakie są przeszkody i jak możemy je pokonać.  

Radny Sejmiku Województwa Lubuskiego Robert  Paluch: Jak Pan dziękuję to ewentualnie jakie to 

było województwo nam się może udało w latach 2005 – 2007 został ten program przyjęty o którym 

mówiłem Panu. Mieliśmy jeszcze to szczęście, że wiceministrem MSWiA był właśnie człowiek z 

województwa lubuskiego i może to też mieć jakiś swój wymiar i efekt i to pokazuje jednak, że takie 

pilnowanie interesów na przykład danego regionu daje konkretny efekt, ale czy Pan jest w stanie dzisiaj 

się dookreślić. Zdaję sobie sprawę z tego, że Pan zapoznaje się z terytorium województwa lubuskiego. 

Realność wykonania tej inwestycji, termin i przede wszystkim finansowanie. Tam ma być ponoć projekt 

publiczno-prywatny. Jeśli nie teraz to oczywiście na piśmie. Jakbym taką odpowiedź dostał to byłbym 

zadowolony.        

Komendant Wojewódzki Policji w Gorzowie Wlkp. inspektor Ryszard Wiśniewski: Oczywiście na 

piśmie przedstawię. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę bardzo Pan Radny 

Grabarek i Pan Radny Paduszyński. 



Radny Sejmiku Województwa Lubuskiego Grzegorz Grabarek: Panie Komendancie poszły zmiany 

na szczeblach wojewódzkich. Jak jest z komendantami szczebla powiatowego w naszym 

województwie? Ile jest tych zmian personalnych? 

Komendant Wojewódzki Policji w Gorzowie Wlkp. inspektor Ryszard Wiśniewski: Jak Państwo 

sami wiecie obejmowanie stanowiska to nie polega na tym żeby od razu w pierwszych dwóch 

tygodniach dokonywać zmian personalnych i tworzyć jakąś rewolucję, a nie ewolucję. Jeżeli takie 

zmiany będą potrzebne to będą one przeprowadzane, ale pozwólcie mi, że sam dokonam oceny 

komendantów i ich efektywności i tego czego zmierzają. Nie będę się opierał na dotychczasowych 

czasami pozytywnych i negatywnych ocenach. Tak samo jak ja dałem otwarcie wszystkim 

komendantom powiatowym i to powiedziałem. Tak samo i oni mają pełne otwarcie na pewno 

wymagania będziemy wobec siebie mieli bardzo duże i to zarówno w jedną jak i w drugą stronę. 

Współpraca nie polega na tym, abym ja tylko rozliczał policjantów którzy pode mnie podlegają, ale 

również polega na tym, że oni mnie oceniają jak ja  im warunki stwarzam do pracy. Ja wiem, że tych 

zmian było bardzo dużo. Były również przesunięcia kadrowe w ostatnich miesiącach, a nawet w 

ostatnich dniach. Nie chciałbym tego burzyć mówiąc krótko nie mając pomysłu co dalej. Być może w 

niektórych sytuacjach będzie  trzeba to zburzyć, będzie można to przesunąć, ale na pewno jeżeli takie 

zmiany kadrowe będą, będę mógł tutaj je wcześniej przygotować i z podniesionym czołem przedstawić 

dlaczego tak, a nie inaczej jeżeli to będzie miało taka formę. Na chwilę obecną na pewno takich zmian 

po 27 dniach urzędowania na chwilę obecną nie przewiduję.  

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę bardzo Pan Radny 

Paduszyński.   

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Zdzisław Paduszyński: Panie 

Komendancie słyszy się dużo o postawach obywatelskich ludzi, komendantów, policjantów zwykłych       

i niezwykłych którzy stają się potem niezwykłymi. Czy takie postawy, bo one może nie są nagłaśniane, 

ale czy za takie postawy komenda w jakiś sposób nagradza, czy wyróżnia, bo wiadomo, że czasy są 

takie, że tej postawy będzie nam coraz bardziej potrzeba. Myślę, że tego typu działania tzw. 

obywatelskie powinny być szczególnie uhonorowane. Nie tylko przez policję, nie tylko 

funkcjonariuszom, ale też i osobom prywatnym, którzy na to zasługują. Dziękuję. 

Komendant Wojewódzki Policji w Gorzowie Wlkp. inspektor Ryszard Wiśniewski: Jeżeli chodzi o 

fundusz motywacyjny i wyróżnianie funkcjonariuszy policji nie chcę oceniać dotychczasowego systemu 

nagradzania, wysokości tych nagród itd. ale z obecnym Komendantem Głównym udało nam się w Łodzi 

wprowadzić system motywowania i nagradzania funkcjonariuszy, który przyniósł bardzo pożądane 

efekty. Taki system ma być, jak gdyby jego zarys ogólny wprowadzony w całej policji aby nie było 



kominów między tymi nagrodami. Państwo wybaczcie, ale sprawca, który kradnie prąd jest zatrzymany 

przez policjanta, to wkład tego  policjanta jest żaden, bo do niego dzwoni pracownik Zakładu 

Energetycznego i mówi, że jest licznik spięty na krótko i ja mam policjanta za to wynagrodzić, no  na 

pewno nie. Ale policjanta, który z narażeniem swego życia zatrzymuje sprawcę rozboju na pewno tak. 

Biorąc pod uwagę, że może to zabrzmi źle, ale ja jestem też i  leniwy jak każdy człowiek w związku z 

powyższym ja część tej roli przekażę komendantom powiatowym bo oni mają największy dostęp do tych  

policjantów, oni potrafią oceniać, a nie z pozycji jak gdyby z tej piramidy na samej górze. Na pewno 

wprowadzimy taki system, że fundusz premiowy jakim dysponuje województwo lubuskie będzie przyjęty 

jak gdyby, może nie harmonogram, bo my też nie przewidzimy ilu w miesiącu złapiemy złodziei, bo my 

nie planujemy przestępstw, tylko przestępcy planują. Tak jak powiedziałem wpływ na to będą mieli 

przede wszystkim komendanci powiatowi i na pewno te pieniążki, bądź nagrody zostaną przesunięte 

bardziej w kierunku policjantów liniowych czyli tych, którzy bezpośrednio pracują na linii, ale nie trzeba 

tu zapominać również o tych którzy pracują w budynkach, chociażby o dyżurnych, którzy wielokrotnie 

koordynują pracę policjantów w terenie. Na pewno będzie to znaczne przesunięcie, o szczegółach nie 

chciałbym tu mówić, ale bardzo dużą rolę dam tutaj kadrze komend powiatowych i kadrze średnio 

zarządzającej.    

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę Pan Radny Kropski. 

Radny Sejmiku Województwa Lubuskiego Jarosław Kropski:  Panie Komendancie ja chciałbym 

zapytać Pana czy przewidujecie Państwo jakąś no nie wiem akcję wyjaśniającą czy też wspomożenie 

żarskiej komendy policji. Mam na myśli dosyć głośny na skalę kraju, sprawy nagłaśnianej przez 

telewizję Express Reporterów. Również lokalne media próbują tą sprawę nagłośnić, sprawa dotyczy 

przypomnę grupy 6, 7 może 8 osób niekoniecznie o nieposzlakowanej opinii i wokół nich tworzenie 

skarg dotyczących jednego z funkcjonariuszy. Oczywiście w takich sytuacjach bardzo łatwo szafuje 

słowami mówiąc, że to całe społeczeństwo Żar jest wystraszone, tudzież inne rzeczy. Tam dochodziło 

również do prowokacji, ja sądzę, że jeżeli zostanie ta osoba mówię o tym policjancie pozostawiona 

samemu sobie i będzie musiała się ugiąć przed takimi osobami, które notorycznie łamią prawo również 

w ruchu drogowym, ale nie tylko, przypomnę to za chwilę policjanci będą się po prostu bali 

interweniować. Dlatego wydaje mi się, że jest potrzebna jakaś akcja dosyć istotna Komendy 

Wojewódzkiej wsparcia dlatego, że ten człowiek za chwilę dojdzie do wniosku, że właściwie po co mu 

pilnować porządku. Łatwiej będzie nie widzieć pewnych rzeczy i mieć spokój z takimi osobami 

natomiast dziwię się lokalnym, ale nie tylko, ale również Expressowi Reporterów, że właściwie takie 

audycje nadaje bez pytania postronnych mieszkańców Żar, a nie tylko i wyłącznie grupy 6-7 osób, no 

tak jak powiedziałem niekoniecznie o nieposzlakowanej opinii. 



Komendant Wojewódzki Policji w Gorzowie Wlkp. inspektor Ryszard Wiśniewski: Bardzo się 

cieszę, że Pan ten problem poruszył, oczywiście materiał oglądałem. Powiem tak, dla mnie dobry 

dziennikarz, to rzetelny dziennikarz, to co Pan powiedział. Czy tam była ta rzetelność, pozostawiam 

ocenie Państwu na pewno ten problem został dostrzeżony zarówno i przeze mnie i Biuro Spraw 

Wewnętrznych, bo chciałbym powiedzieć, że Biuro Spraw Wewnętrznych w policji to nie jest tylko Biuro, 

które ściga policjantów, ale jest to również Biuro, które podejmuje czynności. Przypadku kiedy policjant i 

jego opinia jest szkalowana bezzasadnie i podejmuje również działania takie, które jak gdyby tą prawdę 

i obronę policjantów wyciągną na zewnątrz.  Takie działania już podjęliśmy, Pan wybaczy o szczegółach 

już nie będę mówił, bo będziemy również wchodzili w sferę pracy operacyjnej, ale na pewno każdy 

przypadek taki, który jest nagłaśniany przez media, on jest badany przez Biuro Kontroli Komendy 

Głównej i tutaj Wydział Kontroli. My sobie analizujemy dlaczego taka przyczyna była i tak jak mówię 

każda kontrola jak jest prowadzona, ona nie zawsze się kończy wnioskami o ukaranie, ale kończy się 

przede wszystkim znalezieniem rozwiązań dlaczego taka sytuacja zaistniała, co zrobić żeby  ona się nie 

powtórzyła, a dopiero później wyciągamy wnioski, na sam koniec, czy policjant podlega ukaraniu bądź 

też nawet i nagrodzie, bo tak to jest. Na pewno ten policjant ani Komenda w Żarach z tym problemem 

nie zostanie sama, ale mówię wszystko w świetle i w zarysach prawa. Nie będziemy tam robili 

pospolitego ruszenia, jak i nagonki. Nie będziemy tam teraz pododdziału prewencji wysyłali żeby teraz 

wszystkich karał, a w szczególności osoby, które występowały w programie bo nie na tym to polega. 

Będziemy traktowali wszystkich równo i tak jak Pan wspomniał jeżeli będziemy coś w stanie udowodnić, 

że było naciągane to będziemy z tego wyciągali wnioski, łącznie z prokuraturą.  

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę Pan Radny 

Paduszyński.   

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Zdzisław Paduszyński: Jeszcze jedno 

pytanie Panie Komendancie, no tak się zawsze składa, że policjanci to też ludzie, mają rodziny, mają 

swoje konflikty i te konflikty w jakiś sposób rodzinny rzutują na funkcjonowanie policjanta i tej służby. 

Zwracają się do mnie ludzie, którzy podają konkretne przykłady gdy coś się toczy 5-10 lat i tak dalej. 

Sprawa jest rozpatrywana i przez komendanta powiatowego i wojewódzkiego, nie znam szczegółów tej 

sprawy. Ja po prostu zapoznam Pana Komendanta poza anteną i takich spraw jest dużo ponieważ w 

Krośnie jest to jeden przypadek, który dosyć długo trwa i ma takie moim zdaniem niepotrzebnie wyjście 

na zewnątrz.   

Komendant Wojewódzki Policji w Gorzowie Wlkp. inspektor Ryszard Wiśniewski: Tak jak Pan 

powiedział, policjanci to też  nie są wybrańcami narodu, to jest wycinek naszego społeczeństwa również 

popełniają błędy. Każdy z nas popełnia błędy, nie popełnia błędów ten co nic nie robi natomiast bardzo 



ogólnikowo Pan powiedział. Trudno mi powiedzieć dlaczego długo to tak trwa i gdzie tu jest jakiś grzech 

zaniechania, że temat nie został rozwiązany. Być może jest postępowanie sądowe na co nie mamy 

wpływu, ale myślę, że i przedstawiciele sądu i jeżeli byłoby to możliwe są w stanie sprawę szybko 

zakończyć i wyjaśnić.  

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko:  Czy są pytania? Wobec 

braku pytań stwierdzam, że Sejmik przyjął do wiadomości sprawozdanie. Dziękuję Panie Komendancie.  

Sprawozdanie z działalności Komendy Wojewódzkiej Policji w Gorzowie Wlkp. stanowi załącznik nr 12 

do protokołu.  

Do punktu 5a.          

Podjęcie uchwały w sprawie nadania „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego”. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Kapituła na dzisiejszym 

posiedzeniu przyznała Odznakę dla 5 osób. Pozwolę sobie odczytać nazwiska: Andrzej Kosnarewicz, 

Zofia Zalewska, Urszula Rogowska, Emilia Ćwiklińska, Irena Sławińska. Czy ktoś ma pytania, 

wątpliwości? Proszę Pani Radna Winnicka. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

Radna Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosława Winnicka: Ja będę powracać za każdym 

razem przy tego typu propozycji ponieważ uważam, że powinniśmy troszeczkę zadbać o to żeby to było 

rozważniej traktowane i przyznawanie tego typu odznaczeń, bo uważam, że ona się bardzo mocno 

zdewaluowała. Już kolejna Sesja kiedy te nazwiska padają, to znaczy nie te, propozycje kolejne padają 

niedługo będziemy przyznawać odznaki za to, że ktoś pełni 3 czy 4 kadencję mandat radnego.              

W związku z powyższym proszę o uzasadnienie dla poszczególnych nazwisk.  

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Może po kolei. Pan Andrzej 

Kosnarewicz, Jako funkcjonariusz Urzędu Ochrony Państwa później Agencji Bezpieczeństwa 

Wewnętrznego związany jest z pracą na rzecz bezpieczeństwa województwa lubuskiego. W 1993 roku 

jako zastępca szefa delegatury UOP w Poznaniu odpowiadał za pracę 2 Wydziałów Zamiejscowych tej 

delegatury w Gorzowie Wlkp. i Zielonej Górze. Był pomysłodawcą i twórcą koncepcji powołania 

Delegatury UOP na terenie województwa lubuskiego. W 2000 roku został mianowany pełnomocnikiem 

szefa UOP ds. utworzenia Delegatury Lubuskiej. To dzięki jego negocjacjom z władzami miasta Zielona 

Góra powstała obecna siedziba Delegatury Agencji Bezpieczeństwa Wewnętrznego znajdującej się przy 

ulicy Chopina 16. W 2001 r. został pierwszym dyrektorem tejże Delegatury. Funkcję tą z przerwami 



pełni do dnia dzisiejszego. Za pracę na rzecz podnoszenia poziomu bezpieczeństwa w województwie 

lubuskim był trzykrotnie odznaczany przez Prezydenta RP Brązowym, Srebrnym i Złotym Krzyżem 

Zasługi za szczególne osiągnięcia w służbie na rzecz bezpieczeństwa wewnętrznego państwa i jego 

porządku konstytucyjnego. W roku 2011 wyróżniony został Odznaką Honorową im. Generała Stefana 

Roweckiego-Grota  oraz Medalem Za Zasługi dla Obronności Kraju. Pułkownik Andrzej Kosnarewicz 

cieszy się autorytetem nie tylko wśród podwładnych, ale także wśród kierownictwa instytucji z którymi w 

związku ze statutowymi zadaniami ABW współpracuje. Jego kompetencje, wiedza o województwie 

lubuskim, związana ściśle z nadzorowaniem właściwej terytorialnie Delegatury ABW oraz szczególne 

zaangażowanie w wykonywaniu powierzonych mu obowiązków w pełni uzasadniają o wystąpienie 

wymienionemu Odznaki Honorowej Za Zasługi dla Województwa Lubuskiego. To jest pierwsza 

kandydatura, następna Pani Zofia Zalewska. Pani Zofia Zalewska pracuje w Wydziale Oświatowym 

Muzeum Ziemi Lubuskiej i rozpoczęła pracę w 1977 roku po ukończeniu studiów. 

Radna Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosława Winnicka: Dobrze Panie Przewodniczący, ja 

bardzo dziękuję, jeżeli można przejdźmy do głosowania.  

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Chcę przypomnieć, że jest 

90 lecie Muzeum w Zielonej Górze stąd po prostu są te osoby. Nie ma pytań. Czy ktoś ma jakieś 

pytania? Nie ma wobec tego proponuję przystąpić do głosowania pkt. 5a uchwała o przyznaniu Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego. Kto jest z Państwa Radnych za proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. 

Kto się wstrzymał proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 11, wstrzymało się 1, przeciw 1. Proszę Radnych o zajęcie miejsc. 

Radny Sejmiku Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Ja w kwestii formalnej, jeśli chodzi o 

punkt 5b, to jest stanowisko, które Państwo dostali tam się wkradł w jednym momencie błąd, krótko 

mówiąc w kserowaniu. Może zrobić 5 minut przerwy i udałoby się to stanowisko poprawić i od razu 

zebrać kworum. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa lubuskiego Tomasz Możejko: Ja mam prośbę, przy stołach 

siedzi 17 Radnych, Radni nie głosują wobec tego może zrobimy tak, żeby Radni zajęli miejsca siedzące 

bo mamy kworum na sali, bo widzę Radnych mamy prawie 21 i może przystąpimy do ponownego 

głosowania tejże uchwały i później zrobimy 5 minut przerwy. Proszę jeszcze raz Radnych kto jest za 

przyjęciem uchwały dotyczącej Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego druk nr 

196, kto jest za proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 



Za 19, wstrzymało się 1, przeciw 0. Dziękuję.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

Na wniosek Radnych ogłaszam 7 minut przerwy do godz. 13,30. 

Uchwała Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 12 marca 2012 roku w sprawie  nadania „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 

 

Wznowienie obrad po przerwie.  

 

Do punktu 6.     

Sprawozdanie z działalności Państwowej Inspekcji Pracy w Zielonej Górze w 2011 roku. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy bardzo miłe 

wydarzenie dotarł do nas Pan Tadeusz Wrona wraz z małżonką. Witamy Pana, witamy również 

przedstawicieli Aeroklubu. Jak Państwo wiecie Sejmik Województwa Lubuskiego w listopadzie 

ubiegłego roku podjął uchwałę o nadaniu Honorowego Obywatelstwa Panu Tadeuszowi Wronie ta miła 

uroczystość oczekuje na nas. Poczekamy jeszcze na Panią Marszałek Elżbietę Polak bo jesteśmy w 

trakcie. Wobec tego może zanim przystąpimy do części oficjalnej przystąpimy do realizacji planu czyli 

punkt 6. Sprawozdanie z działalności Państwowej Inspekcji Pracy w Zielonej Górze w 2011 roku. Mamy 

tutaj Pana Zdzisława Klima Zastępcę Okręgowego Inspektora Pracy. Prosimy o krótkie wystąpienie.    

Zastępca Okręgowego Inspektora Pracy w Zielonej Górze Zdzisław Klim: Panie Przewodniczący, 

Wysoki Sejmiku, Szanowni Państwo jestem reglamentowany czasem dlatego daleki jestem od tego 

żeby epatować liczbami. Szanowne Panie i Panowie Radni macie dostęp do tekstu sprawozdania 

Okręgowego Inspektora Pracy. Ja tylko gwoli pewnego uściślenia Pan Okręgowy Inspektor Pracy 

Franciszek Grześkowiak dzisiaj z Państwem nie mógł być, ja mam tą przyjemność, bo dzisiaj gości w 

Gorzowie. Uczestniczy aktywnie w posiedzeniu Wojewódzkiej Komisji Dialogu Społecznego i jakoś te 

role musieliśmy pogodzić, dlatego ta cała przyjemność dzisiaj przede mną. Proszę Państwa to nie był 

kolejny łatwy rok jeżeli chodzi o Państwową Inspekcję Pracy. Ja tylko pozwolę sobie przypomnieć, że to 

jest 52 liniowych inspektorów pracy, którzy w skali całego województwa mają ambicje mierzyć się z 

patologiami w zatrudnieniu. Cel wszystkich nas, ale również i naszych partnerów, bo bardzo na nich 

liczymy i z tego miejsca szczególnie ciepło chciałbym im wszystkim podziękować za wsparcie w 



ubiegłym roku. Myślę o organizacjach związków zawodowych, myślę o organizacjach pracodawców, 

myślę o innych instytucjach działających na rzecz poprawy stanu ochrony pracy w województwie i ten 

wspólny wysiłek Proszę Państwa mamy tą cichą nadzieję  sprawi jak nie jutro, nie za tydzień, za 

miesiąc, że ta sytuacja będzie daleko bardziej pożądaną przez nas niż jest na dzień dzisiejszy.             

Ja przynajmniej myślę o bilansie roku 2011. Chociaż muszę podkreślić proszę Państwa, że sytuacja 

wydaje się stabilizować i to już cieszy. Bo jeżeli chodzi o interwencje to utrzymały się na poziomie roku 

2010. Jeżeli chodzi o choroby zawodowe utrzymały się na poziomie roku 2010. Niepokoi przyrost 

radykalny chorób zakaźnych, a szczególnie myślę o boreliozie no ale to na pewno będzie przedmiotem 

innych dyskusji również na forum Inspekcji Sanitarnej i naszym. Proszę Państwa wypadki przy pracy bo 

to szczególnie niepokoi, to tak naprawdę jest, wydaje się probierz tego jak wygląda stan ochrony pracy 

jeżeli chodzi o bezpieczeństwo pracy w województwie. No niestety 2011 rok zamykamy 9% przyrostem 

wypadków przy pracy, no ale proszę Państwa jak spojrzę na dynamikę jeszcze sprzed roku kiedy to 

było 18% to wydaje się, że ta tendencja słabnie i to cieszy. Jeszcze w kontekście proszę Państwa 

Europejskiej Strategii na Rzecz Poprawy Stanu Bezpieczeństwa Pracy we wszystkich państwach 

członkowskich. Ja sobie pozwolę przypomnieć, rozłożonej w czasie w latach 2007 – 2012 kiedy ambicją 

wszystkich jest obniżenie tych wypadków o co najmniej 25% to wybierając się do Państwa poczyniłem 

takie porównanie jak to wyglądało w 2007 roku oczywiście skupiam się na naszym województwie. Jak to 

wygląda w 2011 roku. Porównałem te liczby proszę Państwa  i rzeczywiście porównując 2011 do 2007 

daje nam to, a statystyki nie kłamią przecież 5% spadek czyli w kontekście europejskiej strategii brakuje 

nam jeszcze 20% i jest szansa, że zrobimy wszystko wszyscy razem proszę Państwa bo inaczej się nie 

da. Ja przypomnę, że my średniorocznie jesteśmy w stanie dotrzeć do około 2% populacji podmiotów 

działających na rynku lubuskim dlatego praktycznie każde wsparcie na rzecz poprawy stanu ochrony 

pracy wydaje się cennym. Jeszcze w tym ostatnim praktycznie zdaniu są takie mapki jeżeli chodzi o 

wypadkowość myślę o tych wskaźnikach, które szczególnie działają na wyobraźnię, jak ciężkość             

i częstość wypadków przy pracy. Ja sięgałem do strony GUS, ale jeszcze nie ma za 2011 rok, za           

3 kwartały, a tutaj proszę Państwa jeżeli chodzi o częstość czyli liczbę wypadków na tysiąc pracujących, 

no niestety szukamy tej odpowiedzi od kilku lat dlaczego województwo lubuskie praktycznie zamyka ten 

ranking bo w zasadzie gorsze są od nas już tylko województwo dolnośląskie i warmińsko-mazurskie. 

Natomiast co powinno cieszyć absolutnie najkorzystniejszy wskaźnik mamy jeżeli chodzi o ciężkość 

wypadków, czyli liczbę dni zdolności do pracy na jednego poszkodowanego. Tym miłym akcentem 

Panie Przewodniczący pozwolę sobie podziękować. 



Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo Panu 

Zastępcy Okręgowego Inspektora Pracy Panu Zdzisławowi Klimowi. Czy są pytania? Wobec braku 

pytań i uwag uznaję, że Sejmik przyjął sprawozdanie do wiadomości.  

Sprawozdanie z działalności Państwowej Inspekcji Pracy w Zielonej Górze w 2011 roku  stanowi zał. nr  

15 do protokołu.  

Do punktu 7.   

Raport z realizacji „Wojewódzkiego Programu Przeciwdziałania Narkomanii” w 2011 roku.   

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Dyrektora 

Mirosława Glaza. Poproszę Panią Radną Bożenę Osińską przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, 

Rodziny i Spraw Społecznych. 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Osińska: Komisja 

Zdrowia przyjęła sprawozdanie. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 16 do protokołu 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Czy są 

pytania? Nie widzę. Wobec braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik przyjął Raport do wiadomości. 

Dziękuję Panie Dyrektorze. 

Raport z realizacji „Wojewódzkiego Programu Przeciwdziałania Narkomanii” w 2011 roku stanowi zał. nr  

17  do protokołu. 

Do punktu 8. 

Raport z realizacji „Wojewódzkiego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych” w 2011 roku.  

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Dyrektora 

Glaza. Proszę o opinię Komisji,  Pani Radna Bożena Osińska. 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Osińska: I to 

sprawozdanie również Komisja przyjęła bez zastrzeżeń.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Nie widzę 

pytań wobec tego stwierdzam, że z braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik przyjął Raport do wiadomości. 



Raport z realizacji „Wojewódzkiego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych” w 

2011 roku stanowi zał. nr 19 do protokołu. 

Do punktu 9. 

Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia cennika za odpłatne wykonanie usług w ramach 

doradztwa rolniczego prowadzonego przez Lubuski Ośrodek Doradztwa Rolniczego w Kalsku - 

druk nr 187.  

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy tutaj Pana Marka 

Żeromskiego Dyrektora Departamentu. Jest to standardowa procedura. Proszę Pana Zbigniewa 

Kołodzieja o przestawienie opinii Komisji. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Komisja 

pozytywnie zaopiniowała. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Tutaj już musimy 

podjąć uchwałę. Wobec braku pytań kto z Państwa jest za podjęciem uchwały druk nr 187 proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony. Kto się wstrzymał proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. Za 23, wstrzymało się 

0, przeciw 0. Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Uchwała Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 12 marca 2012 r. w sprawie zatwierdzenia cennika 

za odpłatne wykonanie usług w ramach doradztwa rolniczego prowadzonego przez Lubuski Ośrodek 

Doradztwa Rolniczego w Kalsku stanowi zał. nr 22 do protokołu.    

Do punktu 10.  

Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania z realizacji Rocznego Programu 

Działalności Lubuskiego Ośrodka Doradztwa Rolniczego w Kalsku za 2011 – druk nr 188. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Czy są pytania. Nie widzę. 

Proszę Pana Zbigniewa Kołodzieja o opinię Komisji. 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Opinia Komisji 

pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 



Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Nie widzę 

pytań. Proponuję przystąpić do głosowania uchwały. Kto z Państwa Radnych jest za uchwałą druk nr 

188 proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk czerwony. Kto się wstrzymał proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 26, wstrzymało się 0, przeciw 0. Stwierdzam, że uchwała została podjęta.   

Uchwała Sejmiku Województwa Lubuskiego z 12 marca 2012 roku w sprawie zatwierdzenia 

sprawozdania z realizacji Rocznego Programu Działalności Lubuskiego Ośrodka Doradztwa Rolniczego 

w Kalsku stanowi zał. nr 25 do protokołu.  

Do punktu 11. 

Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia „Programu Ochrony Środowiska dla Województwa 

Lubuskiego” na lata 2012 – 2015 z perspektywą do 2019 roku – druk nr 191.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Jerzego 

Tondera Zastępcę Dyrektora Departamentu Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Wsi i jest Pan Marek 

Żeromski. Nie widzę pytań. Proszę Pana Zbigniewa Kołodzieja o opinię. 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Opinia Komisji 

pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 27 do protokołu.  

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Nie widzę 

pytań wobec tego proponuję poddać uchwałę pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto z Państwa Radnych jest przeciw proszę podnieść rękę      

i nacisnąć przycisk czerwony. Kto z Państwa Radnych się wstrzymał proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski. Za 25, wstrzymało się 1, przeciw 0. Stwierdzam, że uchwała została podjęta.    

Uchwała Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 12 marca 2012 roku w sprawie przyjęcia „Programu 

Ochrony Środowiska dla Województwa Lubuskiego” na lata 2012 – 2015 z perspektywą do 2019 roku 

stanowi zał. nr 28 do protokołu. 

Do punktu 12. 

Podjęcie uchwały w sprawie podpisania Konwencji o utworzeniu ugrupowania o nazwie 

Środkowoeuropejski Korytarz Transportowy Europejskie Ugrupowanie Współpracy Terytorialnej 

z ograniczoną odpowiedzialnością oraz przyjęcia Statutu ugrupowania o nazwie 



Środkowoeuropejski Korytarz Transportowy Europejskie Ugrupowanie Współpracy Terytorialnej 

z ograniczoną odpowiedzialnością – druk nr 190. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Dyrektora 

Grzegorza Jankowskiego. Nie widzę pytań. Proszę Pana Roberta Palucha Przewodniczącego Komisji 

Gospodarki o opinię. 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: Opinia oczywiście 

pozytywna, ale pozwolę sobie jeszcze na kilka słów, a mianowicie o pewnych niepokojach, które 

towarzyszą tejże inwestycji albo w zasadzie przyszłości tegoż szlaku. 19 października 2011 roku 

Komisja Europejska złożyła projekt Rozporządzenia Parlamentu Europejskiego i Rady w sprawie 

unijnych wytycznych dotyczących rozwoju transportu europejskiej sieci transportowej to jest                   

nr 2011/0294 COD, które swoimi zapisami zablokuje możliwość wpisania odrzańskiej drogi wodnej na 

listę projektów priorytetowych w ramach sieci bazowej TNT Bałtyk-Adriatyk. Należy również zaznaczyć, 

że brak odrzańskiej drogi wodnej sieci bazowej TNT z dużym prawdopodobieństwem umożliwi wszelkie 

inwestycje na tej drodze że tak powiem wodnej i tu wydaje się, że nie ma innego wyjścia, jak podjąć 

kolejne daleko idące działania w celu pozytywnego lobbowania aby ta inwestycja była priorytetem. Do 

tej pory czyli do października 2011 roku to był priorytet również Unii Europejskiej. Chcę na ten fakt 

zwrócić uwagę i stosowne dokumenty ewentualnie przekażę. 

Opinia Komisji stanowi złącznik nr 30 do protokołu. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo wobec 

braku pytań poddaję uchwałę pod głosowanie. Kto z Państwa jest za podjęciem uchwały druk nr 190 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk czerwony. Kto się wstrzymał proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 28, wstrzymało się 0, przeciw 0. Stwierdzam, że uchwała została podjęta.   

Uchwała Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 12 marca 2012 roku w sprawie podpisania 

Konwencji o utworzeniu ugrupowania o nazwie Środkowoeuropejski Korytarz Transportowy Europejskie 

Ugrupowanie Współpracy Terytorialnej z ograniczoną odpowiedzialnością oraz przyjęcia Statutu 

ugrupowania o nazwie Środkowoeuropejski Korytarz Transportowy Europejskie Ugrupowanie 

Współpracy Terytorialnej z ograniczoną odpowiedzialnością  stanowi zał.  nr 31 do protokołu. 

Do punktu 13. 



Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przyjęcie darowizny nieruchomości będącej 

własnością Miasta Gorzowa Wielkopolskiego – druk nr 189. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Jest to dla nas znany 

bardzo temat, który tu mieliśmy wiele, wiele razy. Mamy Pana Dyrektora Romana Bąka. Proszę Pana 

Mirosława Marcinkiewicza o przedstawienie opinii Komisji.  

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia Komisji pozytywna. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Czy są 

pytania? Nie widzę. Poddaję uchwałę druk nr 189 pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk czerwony. Kto się wstrzymał proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 28, wstrzymało się od głosu  0, przeciw 0. Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Uchwała Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 12 marca 2012 roku w sprawie wyrażenia zgody na 

przyjęcie darowizny nieruchomości będącej własnością Miasta Gorzowa Wielkopolskiego stanowi zał. nr 

34 do protokołu. 

Do punktu 15. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 

2012 rok – druk nr 193 wersja 3. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Do dyspozycji mamy Panią 

Józefę Chalecką, Skarbnika Województwa Lubuskiego. Czy są wystąpienia klubowe? Nie widzę. O 

przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Mirosława 

Marcinkiewicza. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 35 do protokołu. 

Radny Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Komisja zaopiniowała 

pozytywnie. 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 



Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Wobec braku 

uwag projekt uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 

2012 rok – druk nr 193 wersja 3 poddaję pod głosowanie. Kto jest za podjęciem uchwały, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za: 28., wstrzymało się 0, przeciw 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Uchwała Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 12 marca 2012 roku w sprawie dokonania zmian 

uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2012 rok stanowi załącznik nr 37 do protokołu. 

Do punktu 16. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2012-2024 – druk nr 194 wersja 3. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Do dyspozycji mamy Panią 

Józefę Chalecką, Skarbnika Województwa Lubuskiego. Czy są wystąpienia klubowe? Nie widzę. O 

przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Mirosława 

Marcinkiewicza. 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 38 do protokołu. 

Radny Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Zmiany w Wieloletniej 

Prognozie Finansowej, również zaopiniowane pozytywnie.  

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 39 do protokołu. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Wobec 

braku uwag projekt uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Województwa Lubuskiego na lata 2012-2024 – druk nr 194 wersja 3 poddaję pod głosowanie. Kto jest 

za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski. 

Za 29, wstrzymało się 0, przeciw 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  



Podjęliśmy już uchwałę w sprawie nadania „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego”, pozostaniemy teraz przy punkcie 14a, czyli dyskusja. Dziękuję za sprawne 

przeprowadzenie. 

Uchwała Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 12 marca 2012 roku w sprawie dokonania zmian 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2012-2024 stanowi załącznik nr 40 

do protokołu. 

 

Szanowni Państwo, pragnę serdecznie powitać naszego wyjątkowego gościa, którym jest Pan kpt. 

Tadeusz Wrona wraz z małżonką. Korzystając z okazji pragnę powitać również Pana Artura Haładyna, 

dyrektora Aeroklubu Ziemi Lubuskiej. W tym właśnie aeroklubie Pan kpt. Wrona rozpoczynał swoją 

przygodę z lataniem i który do dnia dzisiejszego chętnie odwiedza. 

Chcę przypomnieć, że Sejmik Województwa Lubuskiego uchwałą nr XVI w dniu 21 listopada 2011 roku 

podczas sesji nadał kpt. Tadeuszowi Wronie tytuł „Honorowego Obywatela Województwa Lubuskiego”. 

Jeszcze raz gratuluję i przypominam, że osoba wyróżniona Tytułem Honorowy Obywatel Województwa 

Lubuskiego ma prawo do: 

- używania tytułu „Honorowego Obywatela Województwa Lubuskiego”; 

- wpisu do Księgi „Honorowy Obywatel Województwa Lubuskiego”; 

- uczestniczenia na prawach honorowego gościa w uroczystych sesjach Sejmiku Województwa 

Lubuskiego. 

Mam tutaj wypisane, ale nie muszę chyba przypominać, co zrobił Pan kpt. Tadeusz Wrona. Powiem 

tylko, że w dniu 21 listopada Sejmik nadał Panu kpt. Tadeuszowi Wronie tytuł „Honorowego Obywatela 

Województwa Lubuskiego”.  Przystępujemy zatem do wręczenia tytułu honorowego obywatela. 

Zapraszam Panią Marszałek Elżbietę Polak, aby wspólnie ze mną dokonała wręczenia.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Pozwolę sobie jeszcze życzenia od nas 

wszystkich złożyć. Szanowny Panie Kapitanie, my wszyscy lubuszanie jesteśmy dumni patrząc na 

Polskie niebo, że to właśnie Pan siedzi za sterami naszych Polskich samolotów. I to, że właśnie z 

Ziemią Lubuską ma Pan kilkanaście lat wspólnych przeżyć. Jesteśmy dumni z tego, że jest Pan pilotem, 

wychowankiem aeroklubu w Przylepie. Gratuluję Panu Odznaczenia i liczę na to, że będzie Pan do nas 

często wracał i odwiedzał Ziemię Lubuską.  

 



Kapitan Tadeusz Wrona: Dzień dobry. Jeszcze raz kłaniam się wszystkim Państwu, Pani Marszałek, 

Panu Przewodniczącemu i zebranym tutaj delegatom. Chciałem serdecznie podziękować za to 

wyróżnienie. Jestem zaszczycony takim wysokim wyróżnieniem przez władze województwa. Rozumiem 

to wyróżnienie, jako osobiście dla mnie, ale też dla wszystkich ludzi, którzy pracują ze mną. Kiedy 

rozpoczynałem pracę, tutaj w aeroklubie Ziemi Lubuskiej, gdzie zaczęła się moja przygoda z lataniem, 

właśnie tutaj nauczono mnie tak pracować i tak latać, żeby kończyło się to bezpiecznie. Właśnie w ten 

sposób odbieram to wyróżnienie i za to dziękuję władzom aeroklubu i wszystkim Państwu. Na terenie 

województwa zielonogórskiego mieszkałem od 1960 roku. Tak, więc to już prawie 60 lat. Najpierw w 

Słubicach, następnie od 1964 roku w Nowej Soli, a od 40 lat, czyli od 1971 roku jestem związany z 

aeroklubem Ziemi Lubuskiej. I wtedy właśnie rozpocząłem szkolenie. Odwiedzam często aeroklub. 

Nawet w zeszłym roku byłem na zawodach, świetnych zawodach. Dziękuję władzom województwa w 

imieniu aeroklubu za wspieranie jego działalności. Zachęcam wszystkich do wzięcia udziału w takich 

zawodach, ponieważ są one niezapomniane. Dziękuję serdecznie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Jeszcze raz serdeczne 

gratulacje. Wszyscy Lubuszanie możemy być dumni w tym momencie. 

Szanowni Państwo przystępujemy do punktu 14a, czyli dyskusja. 

 

Do punktu 14a. 

Dyskusja w sprawie uchwalenia „Zmiany Planu Zagospodarowania Przestrzennego 

Województwa Lubuskiego”. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mam pewną propozycję, 

ponieważ wiem, że sprawa Planu Zagospodarowania Przestrzennego wzbudziła bardzo duże emocje. 

Wpłynęło ponad 100 wniosków i uwag. Może, szanowni Państwo przyjmiemy taką formułę, że wszystkie 

te uwagi będziemy zgłaszać na piśmie. Tak, żeby do wtorku one wpłynęły do Urzędu 

Marszałkowskiego, czy też nawet do środy, kiedy to byłoby posiedzenie Komisji Gospodarki i Rozwoju 

Województwa. Jest prośba, aby posiedzenie się odbyło, pod wodzą Pana Roberta Palucha i w tej 

Komisji mogliby wziąć udział wszyscy Radni. Mogą wziąć udział, również przedstawiciele Gubina, czy 

też miejscowości Brody. Czyli Ci wszyscy, którzy chcą na forum Komisji Gospodarki i Rozwoju 

Województwa przedstawić swoje opinie i uwagi. Wiem, że ten dokument był kształtowany przez 4 lata i 



jest długi. Często zdarzają się tam wstawki językowe, ale również rzeczywistość się zmienia, ponieważ 

dany zapis czytany linearnie, który tworzony był w 2008 roku  może być już inaczej odczytywany w roku 

2012. Oczywiście, skoro mamy punkt 14a – dyskusja, proponuję i również proszę, jeżeli ktoś chce o 

wypowiedzenie się. Wiem, że niektórzy mieli już wypisane uwagi i propozycje do tego punktu, czyli 

uchwały w sprawie zmian Planu Zagospodarowania Przestrzennego Województwa. Proszę Pan Radny 

Kazimierz Pańtak. 

 

Radny Sejmiku Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Panie Przewodniczący, skoro jest tyle 

tych uwag, to może by je zebrać i nam dostarczyć. Po co dyskutować nad czymś, co będzie 

bezprzedmiotowe? Może ktoś się opowie za jakąś poprawką, czy uwagą, a tak to będziemy prowadzić 

bezsensowną dyskusję. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę bardzo 

Pan Radny Andrzejczak. 

 

Radny Sejmiku Województwa Lubuskiego Bogusław Andrzejczak: Panie Przewodniczący, wysoki 

Sejmiku, rzeczywiście mieliśmy możliwość w ostatnim czasie, choć krótkim przygotowania się do 

wyrażenia opinii w sprawie zmiany Planu Zagospodarowania Przestrzennego Województwa 

Lubuskiego. Co prawda w obliczu opinii, która została przedstawiona, opinii Pana Ministra, z której to 

wynika jednoznacznie, że wszystkie dokumenty na podstawie, których nasz Plan Zagospodarowania są 

aktualne. Z taką opinią trzeba by jednak polemizować, chociażby z tego powodu, że na wielu 

stronnicach tego dokumentu przywoływane są Strategie Krajowe i Plany Zagospodarowania 

nieaktualne. I o tym jest miedzy innymi materiał, który ja przygotowałem. Nie spodziewałem się jednak, 

że zdjęcie z porządku obrad tej dzisiejszej uchwały będzie miało mieć epilog za tydzień i dwa dni. 

Komisja miała by się zebrać w środę, przyjmuję, że nie w środę 21 marca, tylko w środę 14 marca. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: To znaczy ja tak tylko 

powiedziałem. Przewodniczący Komisji Gospodarki to ustali, ponieważ wszyscy dzisiaj jesteśmy obecni, 

to nie będzie problemu z powiadomieniem Radnych.  

 



Radny Sejmiku Województwa Lubuskiego Bogusław Andrzejczak: Byłoby to nierealne, żeby 

jakiekolwiek uwagi zgłosić. Ponieważ, ja mam ich bardzo dużo, dotyczą one 62 stron wyodrębnionych z 

materiału, który został nam przesłany w formie załącznika do uchwały. Nie wyobrażam sobie, abym 

mógł w tej sytuacji je relacjonować. One mają różną rangę. Od błędów i pomyłek do bardzo 

zasadniczych, merytorycznych kwestii. Sądzę, że Zarząd Województwa powinien się z tym zapoznać i 

ewentualnie je uwzględnić. Ten materiał, który jest w moim posiadaniu jest materiałem roboczym. Nie 

mniej jednak uważam, że wystarczającym, aby ewentualnie Zarząd mógł się z nim zapoznać i 

zdecydować, co z tym dalej. Rzecz dotyczy, jak wspomniałem podstaw, które będą służyły ku temu, aby 

opracować Plan Zagospodarowania. Są one nieaktualne, jak chociażby koncepcja Planu 

Zagospodarowania Kraju. Tu w materiale jest z roku 2000, a przecież w grudniu 2011 ten dokument 

został już przez Rząd Polski uaktualniony. Jest zdecydowanie więcej tego rodzaju uwag, ale nie ma 

sensu nad każdą z nich odrębnie debatować. Proszę tylko, aby ten harmonogram dochodzenia do tej 

uchwały 21 marca jakoś ściślej dopracować, ponieważ jest to tak krótki termin, że te ewentualne uwagi 

bym zgłosił. Jeśli nie w formie werbalnej, to poproszę, aby do protokołu dzisiejszej sesji dołączyć. 

Procedować do 21 marca będzie bardzo trudno. Na tym bym skończył, jeśli nie ma być wywołana 

głębsza dyskusja dotycząca tego dokumentu na dzisiejszej sesji, a przed ewentualnym uchwaleniem 21 

marca.  

Uwagi do Planu Zagospodarowania Przestrzennego Województwa Lubuskiego stanowią załącznik nr 41 

do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę bardzo, Pan Radny 

Mirosław Marcinkiewicz.  

 

Radny Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Wiemy wszyscy, że jest to 

dokument bardzo obszerny. Te 350 stron w naturalny sposób mówi o wielu rzeczach. Ja chciałbym 

zgłosić dwie proste zmiany, które myślę, że przez wręcz niedopatrzenie w tym dokumencie się nie 

znalazły. Mianowicie w części 4, czyli w rekomendacjach do koncepcji Przestrzennego 

Zagospodarowania Kraju w punkcie 7  mówiącym o tym w zakresie infrastruktury komunikacyjnej należy 

dążyć do... i w ostatnim punkcie w naturalny sposób powinniśmy dopisać elektryfikacja linii 203 na 

odcinku Krzyż-Gorzów Wielkopolski-Kostrzyn. Nie będę wielce uzasadniał. To dotyczy około dwustu 

tysięcy mieszkańców na tej linii i wreszcie to wpiszmy jako rekomendację. W konsekwencji w punkcie 5 

synteza zmiany kierunki polityki przestrzennej, w punkcie 6 komunikacja i transport w zdaniu w zakresie 



komunikacji kolejowej: po linii nr 14 Wrocław-Leszno-Żary-Forst-Berlin oraz zelektryfikować linię nr 203 

Kostrzyn-Gorzów Wielkpolski-Kostrzyn. Oraz w zakresie komunikacji lotniczej, gdzie mówimy o bardzo 

potrzebnej przebudowie lotniska w Przylepie, mówimy również o lotnisku w Babimoście, po przecinku 

proponuję dopisanie utworzenie bazy lotniczego pogotowia ratunkowego pod Gorzowem Wlkp., co jest 

planowane, przewidziane i myślę, że taki zapis powinien mieć miejsce. Dziękuję uprzejmie.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Może 

wstępnie już ustalimy posiedzenie tej Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa? 

 

Radny Sejmiku Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Tak się zastanawiam Panie 

Przewodniczący. 21 marca mamy sesję, prawda?  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Tak. A dzisiaj jest 

poniedziałek, 12 marca. 

 

Radny Sejmiku Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Może faktycznie przesunąć na 

poniedziałek, na przyszły tydzień Komisję, jeśli to mogłoby elementarnie coś, w jakiś sposób zmienić i 

wpłynąć na dobre zmiany.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: To, co w poniedziałek? 

Godzina? 

 

Radny Sejmiku Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Radni? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dobrze, czyli poniedziałek 

godzina 13:00. 

 

Radny Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: W poniedziałek na godzinę 13:00 

zostały zwołane posiedzenia Komisji. Właśnie zawiadomienia Państwo otrzymaliście i to jeszcze 



połączone posiedzenie trzech Komisji. Oczywiście możemy w pięciu tematach debatować, ale może 

zróbmy chwilę przerwy Panie Przewodniczący? Nie ustalajmy tak, ponieważ za chwilę będą to jakieś 

wykluczające się rzeczy. Natomiast, jeżeli jestem przy głosie, to bardzo bym prosił Pani Marszałek, 

żeby w tym planie ktoś do czasu tego spotkania wyeliminował błędy językowe, ortograficzne, 

faktograficzne, ponieważ jest ich bardzo dużo. To jest pewne niechlujstwo. Jedna osoba, która ma 

zdolność korekcyjną i ma jakąś wiedzę, niech usiądzie i skoryguje te błędy, ponieważ będziemy 

zgłaszali takie błędy. Jest tutaj dużo takich prostych błędów.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Wydaje mi się, że 

poniedziałek jest idealnym dniem. Ponieważ, jeżeli te Komisje rozpoczynają się o 13:00, to może 

zrobimy posiedzenie Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa i spotkanie wszystkich Radnych o 

godzinie 15:00?  

 

Radny Sejmiku Województwa Lubuskiego Robert Paluch: To byłoby dobre rozwiązanie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: To proponuję w imieniu 

Pana Przewodniczącego i za Jego zgodą posiedzenie Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa o 

godzinie 15:00 w poniedziałek. Wtedy wszyscy Radni będą po Komisjach, Biuro Sejmiku będzie czuwać 

nad tym. Wówczas proszę o przekazywanie uwag. Chcę tylko przypomnieć, że niektóre wniesione 

poprawki otrzymaliśmy drogą e-mailową. Stąd one są do wykorzystania, żeby się nie powtarzać. Proszę 

bardzo, Pani Marszałek. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Szanowni Radni, posiedzenie Komisji, na 

której prezentowano zmiany, aktualizację planu już się odbyło. Chcę zwrócić uwagę, że w trybie 

ustawowym odbyły się konsultacje. Odbyły się liczne spotkania. Oczywiście, jeżeli są jeszcze jakieś 

uwagi wymagające korekty, to na co Radny Marcinkiewicz zwrócił dzisiaj uwagę, a jednak pomimo 

wcześniejszych uwag są pominięte, a autor jest na sali, to ja bardzo proszę, żeby się ustosunkował do 

tego. Nie możemy w nieskończoność przesuwać terminu uchwalenia Planu. Bardzo proszę, żeby to 

posiedzenie Komisji już było ostateczne. Natomiast Kluby przekonały mnie dzisiaj wnosząc pisemnie 

szereg zapytań i uwag, żeby ten tydzień zostawić jednak na korekty. Ale tylko ten tydzień i dwa dni, 

ponieważ aktualizacja planu trwa od 2007 roku i nie może trwać w nieskończoność. Zwłaszcza, że w 



2008 roku to Minister Gospodarki zwrócił się o skuteczną ochronę zasobów naturalnych złóż węgla 

brunatnego w gminie Gubin i Brody. A możemy skutecznie chronić te zasoby o znaczeniu strategicznym 

dla bezpieczeństwa energetycznego kraju, tylko przyjmując uchwałę w sprawie aktualizacji Planu 

Zagospodarowania Przestrzennego. Rozumiem istotę dzisiejszych pytań i wątpliwości, ponieważ 

niektóre naprawdę są bardzo merytorycznie uzasadnione. Jednak bardzo proszę o taką pełną 

mobilizację, żeby w tym terminie już ten problem naprawdę rozstrzygnąć. Nie możemy być jedynym 

regionem w Polsce z białą plamą w zakresie planowania przestrzennego. To jest jakieś lobby, myślę 

również, że w sprawie tych złóż węgla. Na takie ciągłe opóźnianie nie może być przyzwolenia, ponieważ 

województwo musi mieć aktualny plan zagospodarowania przestrzennego. I żeby chronić złoża, które 

tam są, należy wpisać je do tego dokumentu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę 

bardzo, Pan Radny Andrzejczak. 

 

Radny Sejmiku Województwa Lubuskiego Bogusław Andrzejczak: Oczywiście Pani Marszałek, my 

to doskonale rozumiemy. Tylko proszę zwrócić uwagę, że po pierwsze chronimy Urząd i w pewnym 

sensie samych siebie, którzy będziemy głosowali nad tą uchwałą. Chociaż by ze względu na to, że tam 

jest wiele nieaktualnych rzeczy. Łącznie z tym, że wywołany jest piętnasty powiat, Zdroisk jest zupełnie 

w innej gminie niż faktycznie, Chruścik jest poza Gorzowem Wlkp. Jest tam wiele tego typu błędów. Nie 

wspomnę już, że „Forsja”, jedna z większych fabryk jest w „Kronopolu”. Jest dużo takich dziwnych 

rzeczy, ale ja o tym nie mówiłem. Przede wszystkim, moim zdaniem najistotniejsza jest podstawa do 

tworzenia strategii. A ta podstawa przyjmuje nieaktualne krajowe dokumenty. Sprawdziłem jeszcze raz 

zanim o tym powiedziałem, żeby nikogo nie wprowadzić w błąd. Proszę mieć na względzie Pani 

Marszałek, że ja nie miałem możliwości zapoznania się z dokumentem, który Pani Marszałek skierowała 

do zaopiniowania przez Ministerstwo. Nie wiem, jak inni z Państwa. To, że dokument wrócił 

dowiedziałem się ze strony internetowej www.lubuskie.pl i dopiero od tego momentu miałem możliwość 

zabiegania, co zresztą uczyniłem, o to żeby się z tym dokumentem zapoznać. Tak więc ten czas był dla 

nas stosunkowo krótki, żeby zapoznać się z samą uchwałą, która dzisiaj na sesji miała być 

przyjmowana. Stąd może wynikają uwagi nie tylko moje, ale słyszę, jak Pani Marszałek mówi, że jest 

ich większa liczba. I ten tydzień, to na pewno będzie niewiele, ale jest taka wola i ja bardzo za nią 

dziękuję. Ja uważam, że chronimy siebie i Panią Marszałek przed nie prawidłowo przyjętym 

dokumentem. Dziękuję bardzo. 



 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę 

Pan radny Czesław Fiedorowicz.  

 

Radny Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Właśnie, żebyśmy uniknęli w 

każdym momencie takiego dialogu, że ktoś jest lobbystą, albo antylobbystą. Może by na tą Komisję, na 

godzinę 15:00 zaprosić w szczególności Wójta Gminy Brody i Wójta Gminy Gubin.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ja, mówiłem o tym. 

 

Radny Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak? Dobrze. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Wobec braku tematu 

proponuję przystąpić do następnego punktu. Mamy teraz punkt 17. 

 

Do punktu 17. 

Przyjęcie protokołu z XX sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Przypominam, że protokół z 

XX sesji Sejmiku był dostępny do wglądu podczas dzisiejszej sesji. Czy mają Państwo uwagi do 

protokołu? Nie widzę. Wobec tego przyjęcie protokołu z XX sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego 

poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem protokołu, proszę podnieść rękę i 

nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 24, wstrzymało się 1, przeciw 0. 

Stwierdzam, że protokół z XX sesji został przyjęty. 

 

Do punktu 18. 



Sprawy różne. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Może najpierw ja, zanim 

oddam głos. Szanowni Państwo, przypominam Państwu Radnym o obowiązku złożenia oświadczeń 

majątkowych w Biurze Sejmiku w nieprzekraczalnym terminie do 30 kwietnia 2012 roku. Jest to termin 

graniczny. Obowiązują nadal stare druki, ale trzeba je fizycznie złożyć. Dlatego proszę, aby zrobić to jak 

najszybciej.  

Przypominam również o tym, że w dniu 30 marca 2012 roku na Zamku w Sulechowie odbędzie się 

wspólne posiedzenie właściwych Komisji ds. współpracy zagranicznej województw: dolnośląskiego, 

lubuskiego i zachodniopomorskiego.  

Chcę również przypomnieć, że kolejna sesja odbędzie się 21 marca 2012 roku, o godz. 15:00 w Sali 

Kolumnowej Urzędu Marszałkowskiego w Zielonej Górze. Spotkanie z kandydatem na Wicemarszałka 

będzie o godz. 12:00 z Klubem PSL, o godz. 13:00 z Klubem SLD i o godz. 14:00 z Klubem radnych 

PIS. 

Chcę poinformować również, że nawiązaliśmy współpracę z województwem zachodniopomorskim i 

chcemy spotkać się w końcówce marca z Lubuskim Zarządem Melioracji i Urządzeń Wodnych w 

sprawie połączeń rzecznych. Na tym spotkaniu również widział bym przedstawiciela Euroregionu, Pana 

Radnego Czesława Fiedorowicza, ponieważ jest to ważny punkt, jeżeli chodzi o poprawę żeglugi na 

Odrze. To będzie spotkanie intencyjne, natomiast w następnych miesiącach przewidujemy nawiązanie 

bardziej ścisłej współpracy.  

Jest rozstrzygany przetarg na internet. Planuję także w maju zorganizowanie szkolenia dla Radnych, 

które by obejmowało zakres protokołu dyplomatycznego, lub inne zagadnienia.  

Na tym możemy uznać sesję za zakończoną. Czy ktoś z Państwa Radnych chce jeszcze zabrać głos w 

tym punkcie? Pan Radny Grabarek i Pan Radny Bartkowiak chcieli zabrać głos. Pan Radny Grabarek 

jednak nie, więc proszę Pan Radny Bartkowiak. 

 

Radny Sejmiku Województwa Lubuskiego Józef Bartkowiak: Ja chciałem bardzo podziękować 

bardzo Pani Marszałek za pozytywne ustosunkowanie się do propozycji rozegrania memoriału Huberta 

Wagnera w Zielonej Górze. Państwo macie tam na zdjęciu pokazanego Huberta Wagnera. Proszę 

Państwa właśnie jutro mija dziesiąta rocznica Jego śmierci. Pod wodzą Pana Wagnera w 1986 roku 

została drużyna siatkarska mianowana przez Światową Federację Piłki Siatkowej do drużyny XX wieku. 



W 2010 roku Hubert Wagner został przyjęty do Amerykańskiej Galerii Siatkarskich Sław. Także raz 

jeszcze Pani Marszałek dziękuję serdecznie.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję Panie Radny. 

Proszę Pan Radny Pańtak. 

 

Radny Sejmiku Województwa Lubuskiego Kazimierz Pańtak: Panie Przewodniczący, Pani 

Marszałek, ja wiem, że w polityce są rezygnacje, zdrowie się czasami nadwyręża. Mam tylko taką 

prośbę, żeby rozstanie się z Urzędem Pana Wicemarszałka Sokołowskiego nie było takie 

enigmatyczne.  Nie takie, jak Członka Zarządu Pana Gierczaka. Może by to było w Sejmiku, chętnie Mu 

podziękujemy osobiście. Żeby nie było takie kuluarowe, ponieważ pełnił tą funkcję jakiś czas. W 

zasadzie dość wysoko ceniliśmy Pana Wicemarszałka niezależnie od opcji. Dlatego też chętnie, jako 

Radni Województwa będziemy go żegnać. Ja także chciałbym osobiście to uczynić, jeżeli można. 

Dziękuję uprzejmie.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Oczywiście 

jest to możliwe i całkowicie wykonalne. To zależy także od Wicemarszałka Sokołowskiego. Wspomniał 

Pan także byłego Członka Zarządu Pana Gierczaka i tu również od niego to zależało. Rozumiem, że 

wszystkie tematy w punkcie sprawy różne zostały już wyczerpane. Dziękuję bardzo wszystkim Radnym. 

Przechodzimy zatem do punktu 19. 

 

Do punktu 19. 

Zamknięcie obrad XXI sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Szanowni Państwo, 

zamykam obrady XXI zwyczajnej sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2010-2014. Dziękuję 

Radnym, zaproszonym gościom i wszystkim osobom za udział w jej obradach. 
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